זיכרונות        -   
גופן ישראל 




זיכרונות אלו הועברו לכתב מהקלטות זקני היישוב בגליל.

ההקלטות נערכו ע"י אורי שרפמן מבית-גן(יבנאל) והם רכושו הפרטי של בלהה ואורי שרפמן.

ההקלטות נמסרו לארכיון המושבות יבנאל משמר השלושה ובית גן אשר יהיו לתועלת הציבור כולו. 










תומלל ע"י בוקשטיין יואב
אורי: ישראל גופן אני מגיע מיבנאל לירושלים, מבית גן. היום נמצאים כל היישובים תחת גג אחד על מנת להקליט אותך ולשמוע את זיכרונותיך. היום ה-04.06.1985 בחדרך הנחמד בירושלים. ספר את זיכרונותיך על מנת שאנחנו יישאר לנו זיכרון מימים טובים שעברנו. תפאדל.

ישראל: אורי אתה מביא אותי ממבוכה, אספר את זיכרונותיי, מה אני יודע ומה אני זוכר ואמרתי לך את זה כבר כמה וכמה פעמים. לא יודע ולא זוכר. אני שומע אנשים מספרים זיכרונות ואלה מקנא בהם, איך הם זוכרים?! לא זוכר

אורי: אתה יודע מה תתחיל, נולדתי ותספר מיום שאתה זוכר. תספר על הסביבה על ההורים על חברים על הנוער כמה שאתה זוכר, הכל רווח נקי.  

ישראל: נולדתי בבית גן ב 1912 אל תחשוב שזה כל כך בטוח, למה..

אורי: היית ?, בקול רם.

ישראל: מפני שמתי שנודע לי שנולדתי ב-14.02.1912  אחרי שעזבנו הייתי זקוק מאיזה נסיבות אני לא זוכר מטעם ממשלת פלסטינה איי לתעודת לידה ולא הייתה תעודת לידה מאיפה אני יביא תעודת לידה, אז באתי למושבה והמוכר היה משה יגורוב, והממשלה אז ממשלת פלסטינה איי דרשה שתעודת הלידה תהיה 

חתומה ע"י המוכתר.

אורי: יש לי גם כן תעודה כזאת בדיוק..

ישראל: מהמוכתר?!

אורי: כן, בזה אני מאשר שאורי שרפמן נולד בתאריך...

ישראל: נייר כחול כזה, כן. באתי אמרתי לו אני רוצה תעודה, אמר לי מתי נולדת? אמרתי לו אני לא זוכר באיזה שנה זה היה תרע"ב תרע"ג תרב"ח, באיזה חודש? אמרתי אינני יודע אבל המסורת היא שנולדתי בטו בשבט כל טו בשבט אימי אמרה שזהו. אז טו בשבט בשנת ההיא באיזה יום זה היה צריך את התאריך הלועזי, דפדפנו, דפדפנו ודפדפנו ובסוף נפל על הפור ב-14 לפברואר.

אורי: אתה דפדפת, הוא הסתכל 

ישראל:  הוא הסתכל ודאי, 14 לפברואר וככה הוא רשם וחתם, 14 לפברואר 1912 נולד, בסדר אז כמובן יום הולדתי אני לא זוכר אבל מה אני זוכר, הזיכרון ראשון מימי הילדות אז היה שנשארתי אני ואחותי בבית והיה לנו בקבוק קטן עם יין ואימא נסעה ליבנאל, הלכה ליבנאל, אני חושב, לחנות לקנות אצל סחין כמובן.ולשם הלכנו שנינו והיא נתנה לכל אחד יענו שנהיה שקטים ולא זה, כוסית אחת של יין שטנה, וזה היה בשבילי דבר גדול, הלכה אחותי המלעונה הזאת...

אורי: יותר גדולה ממך?

ישראל: כן יותר גדולה ממני בשנתיים. הלכה ושתתה את הכוסית שלה ובוסית שלי היא שמה חתיכות לחם הרך, מה עשה הלחם, ספג את היין, נשארתי אני בלי יין. היה טרגדיה, בכיתי , בכיתי באה אימי שאלה מה קרה? אמרתי אני סיפרתי לה היין שלי נעלם ולא שתיתי אותו והיא שתתה את היין. הזיכרון השני גם כן הייתי אז בגן ילדים, הגן היה לא בבית גן אלא ביבנאל, גם הגן היה ביבנאל והגננת הייתה יהודית מה היה שמו המורה, 

אורי: זה לא חשוב, תספר אח"כ

ישראל: אה, לא זה היה אישיות לולו, אליהו לולו, ואישתו הייתה אליהו לולו. והיא הייתה בעיני אדם עליון, הגננת, ואז יום אחד אבי נסע לטבריה והגננת נסעה איתו וכשאבי חזר היה כבר חושך רצתי לפתוח את השער לעגלה והנה אני רואה הגננת באה עם אבי יאללה, אתה יודע מה זה היה זה היה משהו גדול. זה תמונה שנייה. תמונה שלישית מהימים ההם: היה לנו שמה בגן  שורה של ורדים, אז נקראו שושנים, והיה שער שאני עמדתי עליו והתנדנדתי. זה תמונה שלישית. התמונות האחרות מאותם הימים, אנחנו על המורג, מסתובבים על ה..

אורי: טרחה 

ישראל: מסתובבים על הטרחה עם המורג ויושבים על פח נפט, לפנות ערב ככה רוח קלילה מסתובבת ואנחנו מסתובבים ומאיצים בפרידות שירוצו וזה היה מתחלק המורג מתחלק אם אתה יורד מהטרחה אתה יכול לעוף כל החכמה היא כמו עכשיו הם עושים בחסקות בים שלא ליפול כך אנחנו היינו עושים על המורג. זהו ואח"כ הערמות התבואה והגורן איך היו יוצאים ב, זה כבר שהייתי יותר גדול כמובן, יוצאים בבוקר השכם, השכם, לאסוף את התבואה מהתושקה, ומזה.

אורי: לעשות הז'ידי. 

ישראל: לעשות הז'ידי. והייתה ירידה והיו סוגרים גלגל וכל פעולה כזאת הייתה פלא הטכניקה, איך סוגרים את הגלגל? לא היו מעצורים אז סוגרים את הגללים וזה נשחק ואתה יושב על העגלה ורועד כי זה מתהפך ולא פעם זה התהפכו ואז העגלה מתהפכת צריך להרים את העגלה ואת כל התבואה מחדש לבנות אותה על העגלה, עם הסולמות והחכמה היא לבנות את התבואה בפינות של העגלה ככה ששאר התבואה תחזיק תתחבר אחד לשניה ושיהיה חזק.

אורי: שקלשון יקשור קלשון. 

ישראל: ואח"כ לקשור אותה, לקחת אותה למעלה, למעלה, מטר וחצי גובה אבל בשבילי זה היה למעלה. היו שמים עמוד לאורך וקשרים אותו חזק וככה מביאים את התבואה לערמה שבגורן. זהו.

אורי: אם אתה מדבר על הגור? אתה זוכר את השריפה של הגורן? 

ישראל: אני זוכר את השריפה של הגורן.

אורי: מה אתה יודע לספר על השריפה  הזו?

ישראל: אצל אריה אברמסון?

אורי: כן.

ישראל: השריפה אצל אריה אברמזון היא תעלומה הייתה ותעלומה אני יודע, לא לדבר על אלה שהלכו..

אורי: למה, צריך לספר. מה היה שם?

ישראל: אני יודע לדעתי....

אורי: מה דיברו? מה היה שם?

ישראל: לדעתי, אריה פשוט שרף את הגורן שלו כדי לקבל מחברת הביטוח.

אורי: זאת אומרת, הגרונות אז היו מבוטחים... 

ישראל: הגרונות אז היו מבוטחים, חברת אדריטיק, הייתה חברה איטלקית, היינו מבוטחים. ומאחר שאבי היה ביריבות עם אריה אברמזון אז כמובן הוא הטיל את האשמה על אבי. כאילו אבי הדליק אותה, אבל אני יודע, לא שהוא אמר לי לא דיברתי איתו אף פעם על זה. טוב בבן גליל בא אליי וככה בעורמה שאל אותי איפה היה אבא באותו ערב ומה אני עשיתי באותו ערב, ואני יודע מה, ואני יודע בדיוק איפה אבי היה באותו ערב, הוא היה בבית אני הייתי בגורן, בגורן שלנו. הגורן שלנו היה בקצה העליון והגורן של אברמזון היה בקצה התחתון.

אורי: הגורן שלכם היה ליד הגורן שלנו? 

ישראל: למעלה

אורי: כן

ישראל: היה בן גליל אנחנו ואתם.

אורי:  בן גליל היה הרשקוביץ ואנחנו...

ישראל: לא הרשקוביץ אני לא זוכר, היה בן גליל ואנחנו ואתם ומקלרים היו פה.

אורי: נכון, היו זה הרשקוביץ.

ישראל: אז אנחנו היינו בקצה הזה ואני הייתי באותו ערב הייתי בגורן אבי בכלל לא זה, אבי היה בבית וזה השקר.

אורי: ואיך זה נגמר העסק הזה?

ישראל: נבזי מאוד, אני יודע איך זה נגמר, לא יודע איך זה נגמר לא התעניינתי בזה.

אורי: מי היה תומך של אבא שלך בנושא הזה? שהיה חילוקי דעות? 

ישראל: אה, אתה מדבר שטויות, היה תומך אחד, היה תומך יצחק שרפמן, לא היה תומך אחר בעצם זו הסיבה שאבי עזב את המושבה. התמיכה הייתה רק של יצחק שרפמן.

אורי: למה?         

ישראל: אבי ויצחק שרפמן היו ידידים מלפני שנולדתי מפני כל זמן שאני זוכר, הידיד היה יצחק שרפמן והידידה וזה אימי אמרה לי כמה וכמה פעמים שהידידה הייתה לכל חייה שרה שרפמן, ואח"כ כשאבי עזב גם יצחק עזב אינני יודע מאיסה סיבה. יצחק היה תמיד ? תמיד ? 

אורי: ?

ישראל: ? הייתה גם משפחת מקלר שהייתה ידידה או לא יריבות ושניהם התחרו מי יבחר לוועד הלאומי אז ונדמה לי שבקולות אחדים נבחר מקלר ולא אבא. אבל לא זאת הסיבה הסיבה היא, היו במושבה בעצם שני מעמדות. מעמד אחד היה מעמד של אנשי העלייה השנייה, אלה היו קרמרים, שרפמן, גופן או גפן ודגן, זהו  בן גליל. זהו. השאר היו ככה חלק היה סתם יהודים ....

אורי:  הולנדר..

ישראל: לא הולנדר לא היה עם העלייה השנייה עד כמה שאני יודע עליו. הולנדר בא מאמריקה או מאיזה מקום לא יודע, אתה מכניס קודש וחול בחייך הולנד לא היה מרוסיה, לא היה מרוסיה לא היה בן אדם, לא היה משלנו. לא רק צריך להיות מעליה שניה צריך להיות מעליה שניה מרוסיה. אז הוא היה מהחבורה עם הוא אל אז הוא לא. השאר היו אנשים שהברון אסף מכול מיני מקומות חלק באו מרומניה, יחד עם העלייה של הרומנים  של זיכרון ושל ראש פינה ושל כל אלו. אלה לא היו ציונים לא היו העלייה שנייה הרוח של העלייה השניה לא, הם היו יהודים כן אבל זה הכל. היה עוד חלק עוד יותר נמוך מהם בני מושבות יהודה כמו חרלפ וגרינברג 

אורי: גרינברג מיהודה....

ישראל: גרינברג מפתח תקווה....

אורי:  מראש פינה.  

ישראל: מראש פינה, אישתו מפתח תקווה. וכשאני אומר יהודה אני מתכוון יהודה והמושבות הישנות כמו זיכרון ומטולה וראש פינה אלה לא היו משלנו...

אורי: מה אלה היו דרגה אחרת?

ישראל: מפני שהם לא היו אנשי העלייה השניה, העלייה השנייה היו אנשי אלה שנשאו את דגל הציונות וחלמו את חלום תקומת ישראל. האנשים של המושבות האחרות כמו שהם גרו ברומניה כך הם גם גרו בישראל, לא חלמו על תקומת ישראל ולא נשאו את דגל הציונות ולא היו בין החולמים וההוזים וההוגים לא. היו יהודים, יהודים טובים לפעמים יהודים פחות טובים,אבל לא הם לא היו מה פתאום.

אורי: איך זה נראה בשטח חילוקיי הדעות האלה.

ישראל: אבי ואביך ובן גליל ומקלר אלה היו אנשי העלייה השנייה. הם לא הכניסו לחצר שלהם ערבים. היה רואה ערבי במושבה אבל שיהיה חרת ערבי בחצר, זה לא היו, והם היו היחידים, מפני שגרינברג עשה זאת וחרלפ עשה זאת וסנדלר עשה זאת. ..

אורי: למרות המצב הכלכלי הקשה שהיה. 

ישראל: מפני המצב הכלכלי הקשה. כל מי שאני אמרתי פה אנשי העלייה השניה הם לא יכלו להחזיק בכוחם הם לעבד את כל האדמה שנתנו להם מפני שכדי לקבל משהו שהיו יכולים להתקיים איתו היו צריכים לרוש אני יודע כמה 200 דונם 300 דונם .

אורי: 300.

ישראל: מה, 300 דונם, 300 דונם לאדם אחד זה קשה מאוד הוא לא יכול, אז הם לקחו פועל היה פועל שגר בבית הוא היה בן בית..

אורי: ומה מעמדו היה?

ישראל: בן בית מה זה מעמדו הוא היה בן בית הוא ישן בבית הוא אכל בבית אימי כיבסה לו ואמך כיבסה לו והכל. הוא היה דוידקה היה אצלנו בבית אני היה חבר כשהוא עבד אצלנו היה לו חדר, אבא בנה לו חדר מלבנים צמוד לחדרים שהיו לנו. 

אורי: לבני בוץ 

ישראל: לבני בוץ שאבי ליבן אותם בחצר, ואני גרתי עם דווידקה ישנתי עם דווידקה בחדר. אז אלו, על תערבב מין שאינו מינו , זה מין אחר וזה מין אחר אלו שני עולמות..

אורי: הם נתנו להרגיש לסביבה שהם שונים או שהיה בולט ו...

ישראל: לא, לא הם היו נותני הטון. אנשי העלייה השניה נתנו את הטון, הם היו מיעוט לא היו רוב הם היו מיעוט 

אורי: יכול להיות שמצבם הכלכלי היה פחות טוב. 

ישראל: לא אמרתי שמצבם הכלכלי היה פחות טוב. אני יגיד לך מה המצב הכלכלי, המצב הכלכלי כולם אכלו אותו דבר (תסלח לי) אבל אלו היו אנשי הרוח, אלו היו החוזים החולמים והלוחמים שהיה להם בחייהם עמוד אש לאורו הם הלכו, ועמוד האש שלאורו הם הלכו וחיו היה הרעיון הציוני והחלום של הקמת מדינה יהודית, בהשפעה כמובן מהרצל. אבל אל , אלו נתנו את הטון והם שלא במודה אולי כיוון שלא היו אסיפות חשאיות של החבורה הזאת להחליט החלטות אבל ככה זה היה זו הייתה האווירה הם נתנו את הטון, במוסבות יבנאל ובית גן וארץ ישראל או מה שהיה אז פלסטינה-א"י בכלל הם שנתנו את הטון המצב הכלכלי לא היה שאלו לא החזיקו חרתים בגלל המצב הכלכלי, אלו לא החזיקו חרתים בגלל הרעיון של לא להעסיק פועלים ערבים כשאפשר לתת את זה לפועל יהודי. זה היה שהנחה אותם לא המצב הכלכלי, המצב הכלכלי היה אותו המצב הכלכלי. אולי אלו שהיה להם חרתים המצב הכלכלי שלהם היה קצת יותר טוב. יענקלה סחין למשל זה היה הרוטשילד של המושבה, המצב הכלכלי שלו היה מצוין, אבל הוא החזיק ערבים ובחצר. כל החצר שלו הייתה מלאה ערבים, גרינברג המצב הכלכלי שלו היה מצוין אבל הוא החזיר חרת וגם נולדו לו ילדים מהחרת הזה שלו כלומר הוא והחרת עשו היה מוסטפה היה מיסחס הייתה החותנת היא הקבלני לטבונים..

אורי: טוב זה בזמני עוד. וסנדלר? 

ישראל: סנדלר כנ"ל.

אורי: איך אתה מסביר שכל אנשי העלייה השנייה הזו הגיעו לגליל כדי להיות פועלים, מסתבר שהם הפכו לאיכרים, זה נגד בכלל בהתחלה את ההשקפות שלהם.

ישראל: לא נכון, הרעיון היה, החלום היה לבוא לארץ ישראל להפוך לעובדי אדמה. עובד אדמה פירושו איכר, לא היה דבר אחר. מה אתה עושה היום לשפוט על היום מה שהיה אז. אז להיות עובד אדמה היה להיות ועובד אדמה הי פירושו להיות איכר. זה מה שהם תירגמו זה מה שהם עשו. לא איך זה להיות אתה חושב במושגים של המאה העשרים אלה מושגים של הימים ההם. החלום היה תראה את אני יודע תיקח את  מפו החלום היה איכר זה היה עובד אדמה. אז בשביל להיות איכר הלכו קודם למושבות ? סג'ירה שהם היו...

אורי: אבל הם גם כן העסיקו פועלים יהודים?

ישראל: מסחה?...

אויר: ההורים שלנו גם, אבא גם אביך 

ישראל: מסחה הם העסיקו פועלים יהודים כמתלמדים כמתאמנים כדי ללמוד את חכמת עבודת האדמה ובחצרות היו ערבים.

אורי: אז למה קיבלו אותם?

ישראל: משום שהם רצו לעבוד ורצו ללמוד והשכירו את עצמם בחצי חינם, זה הכל. מסחה? מסחה היה הפסולת של הפסולת המסחוואי.(צוחק)

אורי:(צוחק) אבי גם כן עבד אצל גולדן בכפר תבור, אבל מה הם עבדו כמה זמן, למדו את המקצוע והם עברו לבית גן 

אורי: למטולה.

ישראל: למטולה אביך. 

ישראל: עבר לבית גן, אבל אל, לא זה בכל שני עולמות, שני עולמות. הגולדמנים והמה שמו? ה

אורי: כהן.

ישראל: לא אבי של אלון מה היה שמו, פלקוביץ, פלקוביץ והגולדמנים בחייך אתה לא יכול להשוות אותם עם אנשי העלייה השנייה זה היה יום ולילה. אנשי העלייה השניה היו ברובם אנשי ספר, אנשים שיצאו מישיבות שנדבקו במחלה של הציונות ע"י הרצל ובאו להגשים את חלום הציונות. ההם לא להגשים ם באו לשבת על האדמה ולהרוויח כסף...

אורי: איזה קשר היה להם העלייה השנייה בבית גן עם הרדיקלים שלי יבניאל? הם גם כן אנשי העלייה השנייה. האם היה קשר ביניהם? הרי זו הייתה האצולה.

ישראל: אנשי אה, זה היה ככה, היה ביבנאל היה אותו מצב, אותו מצב כמו בית גן, יבנאל היו ותיקים בשנתיים או שלוש מבית גן אז זה כבר נתן להם פור ואחוז שלהם ביבנאל היה יותר גדול משל בית גן. בבית גן הם כמעט היו בית ילדים 60 אז כמה 17 משפחות היו אז כמה יש ארבע חמש מאנשי העלייה השנייה. בעוד שביבנאל הם התרכזו ברעיון אחד. הרחוב העליון היה כמעט כולו על טיהרת אנשי העלייה השניה, ברחוב התחתון היו גם כן אנשים היו גידוב והיה שולמן , אז ככה שיחד עם הרחוב העליון הם היוו גוש חזק. אצלנו לא היה גוש חזק, אה, אצלנו לא הי גוש חזק.

אורי: מה היה הקשר בין הרדיקלים של יבנאל לבין אנשי העלייה השנייה של בית גן?

ישראל: לא היה קשר מיוחד אבל אני יודע למשל ניסנבוים הוא היה כמדומני האחד שקנה את האיכרות שלו בכסף מזומן הוא ואחיו אבל זה בעיקר הוא מיכאל, אח"כ משפחת יפה וברנדשטטר היו מיודדות עם המקלרים, הצימרמנים היו מיודדים עם אבי ועם אביך זאת אומרת היה, היה ,היה קשר אדוק אפילו בין הקבוצה הזאת מבית גן לבין מה שאתה קורא הרדיקלים מיבנאל, כלומר בין אנשי העלייה השנייה משני המושבות כן. היה קשר גם כשהיה ויכוח הגדול על בית הספר, איך לפתוח את בית הספר, באיזה רוח ללמד את הלימודים בבית הספר. היה, הרי בתחילה כידועה לך היה שני בתי ספר היה בית ספר אחד ממש חדר כמו בגלות ועם רבי וכל הסיפורים ושמה למדו חלק התושבים והיה הבית הספר המודרני יעני ששמה למדו כל הילדים של הקבוצות האלה של התושבים כלומר של אנשי העלייה השנייה.

אורי:  והבנות של הותיקים יותר.

ישראל: והבנות של הותיקים יותר כן הם לא למדו בחדר. אליוביץ. ובית הספר אחר כך איחדו את שתי בתי הספר החדר התבטל ועבר מן העולם, הביאו מורה יוחד ללימודי דת ואנחנו התחלנו כל בוקר לבוא לבית הספר להתפלל ולהניח תפילין. 

אורי: אתה זוכר את שמו?

ישראל: בירנבוים. ותאמין לי כל מה שאני יודע מהיהדות זה מאז. ואח"כ גם זה בטל. בעיקר בהשפעתו של מורה גולני פעם, הוא היה אנטי-דתי מאוד, וגם האנטי דתיות שנטע בי אז עכשיו יוצאת החוצה, בית הספר, התפיסה שלהם הייתה, של ההורים וזו הייתה תפיסה בסיסית של אנשי העלייה השנייה שכל מה ששיך לגלות פסול מכאן שכל הספרות שנוצרה בגלות פסולה. כלומר לא משנה ולא תמוד ולא שאר היצירות שנוצרו בגלות כל זה פסול. ואנחנו, הם אנחנו ממשיכי ישראל של תקופת הנביאים. נגמרה תקופת הנביאים כאן היה תהום עמוקה וארוכה עד שבאני אנחנו אנשי העלייה השנייה ואנחנו מדלגים על התאומה הזאת וממשיכים את הנביאים. מכאן הדג החזק שהדגישו את לימודי התנ"ך, באמת שאנחנו למדנו תנ"ך כולנו ידענו תנ"ך בגלל זה. אבל זו הגישה על שפה זרה הס מלהזכיר. כשבאה המורה בת שבע חבס, אישתו של לונץ, כשהוא הביא אותה מן הסתם מורה בבית הספר קם רעש גדול כשהיא ביקשה ללמד אותיות לטיניות ולאחר ויכוחים בוועד החינוך של המושבה, הוחלט שאומנם מותר ללמד את הילדים אותיות לטיניות ואז התחלנו ללמוד אה בה צה וכולי. זה מה שידענו שגמרנו את בית הספר לא יגענו את כל האותיות אבל חלק מהאותיות ידעו, אותיות לטיניות, זה אנחנו למה אנחנו בנים של עליה שניה. אבל בנים של החברה האחרים שלחו אותם למיסיון בצפת ושלחו אום לאליאנס בירושלים ולמדו צרפתית.

אורי: מי?

ישראל: למשל חרלפ: שלח את עמירם לצפת ולמיסיון ממש ולא חל ולא שום דבר, ומי עוד שנסע למוד צרפתית רק מהחומר הזה מהעלייה השנייה איש לא נסע, שלא לדבר רוסית שמענו הרבה במושבה משום שכשרצו לדבר חופשי בינם לבין עצמם

אורי: שהילדים לא יבינו.

ישראל: לא, גם שהילדים לא יבינו אבל גם שרצו לדבר בלהט עברו לרוסית, בחוג הזה. המקור השני הרוסית היה היגורוב שהיו בית ליד בית והסוזונופים ולפני זה היה דוברונובים שהם דיברו רק רוסית. יגורוב הזקן הרי נפטר ולא ידע מילה עברית. אז שמענו הרבה רוסית ורצינו לדבר רוסית אב שההורים ילמדו אותנו רוסית חס וחלילה על מה אתה מדבר, זה כפירה אז לא למדו רוסית אבל תפסנו פה ושם כמה מילים זה אנחנו יודעים, כנ"ל יידיש, יידיש היה מוקצה מחמת מיאוס, משום שהיא שפה שנולדה בגלות ומאחר שכל מה שהיה בגלות היה פסול, אז גם צורת החיים הגלותיים של תושבי הערים היו פסולים. אנחנו הרי הבטנו על תושבי הערים כאנשים נחותים מסכנים, הם עדיין חיים את החיים של הגלות. אני כבר לא מדבר על אנשי החלוקה, היו כאלה בטבריה שלא היו אנשי חלוקה, היו סוחרים, היו בעלי מלאכה, אבל הם היו גלותיים, היו גלותיים הם דיברו יידיש זה פויה, מה זה,.אנחנו הבטנו עליהם מלמעלה למטה, למטה. כנ"ל הבטנו מלמעלה למטה על אנשי יהודה שלמדו צרפתית והיו להם פסנתרים בבית ולמדו מוזיקה ושלחו את ילדיהם לצרפת ללמוד, אלו לא לוחמים, אלו לא חולמים, אלו לא מקריבים את נפשם למזבח הרעיון. אנחנו היינו מוצא של הטיפוסים האלו וסבלנו מזה, כי כשעברו שנים והיינו צריכים שפה זרה לא ידענו, לא ידענו שום דבר. שלא לדבר על כך שאנחנו צמחנו כעשב השדה. ההורים היו תמיד טרודים בעבודה, האימא הייתה עם הפרות ועם התרנגולות ועם הירקות ועם הטבון. ואבא היה עם החרישה והזריעה והקציר והפרכש ולהשחיז  את החרמשים והסוסים והפרדות, מלפני צאת החמה ועד אחרי שקיעת החמה. ולא היה להם זמן להתעסק עם הילדים מה פתאום ילדים, הילדים הסתובבו ואומנם ככה הסתובבנו ולא יצאנו פושעים זה משום שהאווירה הייתה כזאת, צמחנו באווירה לא שהצמיחו צומת לב מיוחדת אלינו, אף פעם לא, אכלנו את העשבים ואת החורפש ואת הדונריה ואני יודע מה. אבל הייתה אווירה שלא יכולתה לצמוח אחרת. אפילו היו לוקחים אותך זורקים אותך בשדה נשמת את אווירה ששררה אז שהייתה אז אותה השרו אנשי העלייה השנייה. הרי הם היו המיעוט אבל הי להם האמונה והכוח שעשתה אותם מה שעשתה אותם, עשתה אותם לדוברים ומשריי אווירה וככל שאני מסתכל אחורנית ואני נזכר באווירה ששררה אז שהם השרו אותה אני מתכונן להוריד את הכובע מה, הם היו כמו, ככל שאני מתרחק מהימים האלה הם עולים וגדלים בעיניי, נעשים ענקיים, אם מדברים על בני נפילים, אלו היו בני נפילים, אם כי כשאומרים בני נפילים נדמה לנו... היו אנשים בחיי יומיום אנשים של יומיום...

אורי: ולא הייתה השפעה של התושבים הערבים באזור על כל הנושא הזה של החיים במושבה? הקשרים שלכם עם הערבים? למרות שלא היו חרתים אצל ההורים.    

ישראל: היו, לא היו חרתים אצל ההורים, לא רק אצל ההורים אצל כל אנשי העלייה השנייה. אני לא מדבר רק על ההורים. אבל הערבים עבדו היה למשל כשהיה עניין של תלישת החומצה-חומוס זה אף אחד לא יכול לעשות את זה. אז היו באות ערביות ? לעונה וכמה שבעות לכמה ימים, קוטפים את החומוס תולשים אותו וזהו נגמר ולא, היו יחסים אדוקים אנחנו היינו הולכים, הטיולים היו בחלקם בכפרי הערבים 

אורי: ולא היה שנאה בין הערבים ליהודים על רקע לאומני?

ישראל: שנאה, אני לא זוכר שנאה. אני זוכר את ההתכוננות נגד ההתנפלויות של הערבים, זה אני זוכר כמובן אנחנו סבלנו.

אורי: אני מדבק עד התקופה האנגלית, עד כשהאנגלים הגיעו ארצה.

ישראל: עד שהאנגלים הגיעו לא היה שום דבר, היה שיח "מוחמד אלי"  אני חושב היה שמו הוא היה בדואי מערב אד אלייקה. אתה יודע בערבית היה פתגם סיג'ם סיל באס עם אבא שלי הוא היה בא  ויושב..

אורי: בן משפחה...

ישראל: בן משפחה, הוא היה בא ויושב וגם אנחנו שהיינו באים אליו לאוהל היינו כמו הילדים שלו. אה לא, לא לפניי שהאנגלים באו לפני 21 לא זוכר שום דבר עם הערבים אלא יחסי שכנים, אני זוכר את הערבים אבל כשכנים. והרועה והזה אבל מה פתאום.

אורי: אנחנו דיברנו עד עכשיו על בית גן ועל החינוך בבית הספר. מה אתה זוכר מהסבא שלך?

ישראל: הו הסב שלי היא..

אורי: מה היה שמו?

ישראל: שמו היה שם טוב קלמן שם טוב גפן, סבא שלי אם אני זוכר אותו בתור ילד הוא היה יושב בחדר במירכאות  "הגדול" איפה שהקירות היו מלאים עם ארונות ספרים. 

אורי: מה זה נקרא חדר גדול?  שאתה אומר חדר גדול היו חמישה חדרים כמה חדרים היו בבית

ישראל: כל השטח שלי הבית היה שלושים ושניים מטרים מרובעים, כל אחד בערך ארבע על ארבע. בערך אני חושב שאחד היה יותר קטן ואחד ארבע על ארבע. והוא ישב בחדר הגדול הוא היה בקצה השולחן הכסא שלו שהיה יושב ויום ולילה זה העבודה שלו יושב ולומד. 

אורי: אבל מה הוא תרם לילדי יבנאל?

ישראל: זאת אינני זוכר. אני יכול לומר לך מה ששמעתי, אתה יכול לומר יל מה ששמעת, אני לא זוכר אותו כתורם לילדים. כשאני זוכר אותו בשתי תקופות כלומר תמונות.. תמונה אחד שסבא יושב ולומד. תמונה שנייה, סבא מנהל את סדר פסח. תמונה שלישית, סבא נסע למצרים. הוא אז כתב ספר זה שיש פה, הוא כתב ספר ולא הייתה לו אפשרות להדפיס את הספר כאן אז הוא נסע למצרים והיה שמה..

אורי: הוא לימד ביבנאל מתמטיקה, הוא לימד.....

ישראל: סיפרו לי שהוא לימד ביבנאל מתמטיקה ו...

אורי: גם הוציא ספר בתקופה ההיא...

ישראל: כן,  הוא הוציא ספר, אז שנסע  למצרים הוא הוציא ספר, אני חושב שעוד יבוא יומו של הספר הזה. יש לו תיאוריה פה על הקוסמוס שעכשיו רק ל]ני כמה זמן קראתי בירחון של i.b.m  שנקרא ידיעות ושמה אחד הפרופסורים הגדולים בארה"ב או בדנמרק יצא עם תיאוריה שבקוסמוס יש לא רק ארבעה ממדים והזמן גם כן ממד לפי איינשטיין אלא שיש הרבה ממדים, וסבא שלי לפני 50 60 שנים הנה פה. הוא טוען...

אורי: העברת למישהו שיראה את זה?

ישראל: אני רוצה לבוא עדיין אני רוצה לבוא האיש שיכול להגיד לי דעה על זה, זה פרופסור הררי מכון וייצמן ועוד לא הגעתי אליו אני יודע...

אורי: טוב נעזוב את הנושא. מאחר והיית בתחילת הקמת של המושבה או לא הרבה זמן, מה אתה יכול לספר על הבעיה של המים? איפה ......

ישראל: ואוו, ואוו, ואוו פה עלית על נושא. מים במושבה היה דבר עיקר המציאות, היה....

אורי: למה הקימו את בית גן קודם כל?

ישראל: לרגל המעיין....

אורי: איזה מעיין?

ישראל: מעיין בירידה משרונה בשולי ההר נבע מעיין, והמעיין הזה היה מפוקע מים כל השנה, לא אכזב. את המעיין הזה, רתם הברון רוטשילד, אגב אני חושב שאני עם כל הצניעות עם יש ערך למה שאנחנו מדברים כעת לא הזכרתי באף מילה  את 

אורי: תרומתו.

ישראל: תרומתו של הברון רוטשילד לא רק למושבה לעם ישראל לארץ ישראל. אני חושב שחברו אז, היה מן שעת מזל לעם ישראל שחבר הרצל לברון רוטשילד ואנשי העלייה השנייה . שלושת הגורמים האלה הם שהניחו את היסודות.     

אורי: אבל בכל אופן העלייה הראשונה הם היו ראשונים, הם הגיעו, הם עשו, יש מאין...

ישראל: לא הם לא עשו יש מאין..

אורי: הם הקימו מושבות, 

ישראל :הם לא הקימו מושבות לא הם הקימו מושבות,  מה הם הקימו מושבות, הקימו מושבות גם ברומניה, הקימו מושבות גם בארגנטינה, הקימו מושבות גם ברוסיה, זה אותם המושבות. אני מדבר על הקמת מושבות עם אידיאל, עם רעיון, עם נכונות למות למען הרעיון, לא למען הפרנסה. מה דחף יהודים כמו אביך וכמו אבי ללכת דווקא לגליל. הגליל זה היה...

אורי: מה דחף את העולים כמו שבנו את ראשון לציון, זיכרון יעקב מה דחף מטולה.

ישראל: מה אתה משווה אחד לשני, מה אתה משווה עניין לעניין. זה בכלל לא דומה. הרי הם ישבו במטולה כשהושיבו אותם במטולה, הם ישבו בזיכרון וראשון לציון כי הושיבו אתם בזיכרון יעקב וחיו מהחלוקה של הברון. מה הם חיו? מה הם עשו? הם היו ציונים? היה להם איזה רעיון? הלא כשבו פועלים... מה אתה מספר אתה מרגיז אותי כבר. כשהיה הגירוש ביפו את יודע מה עשו הנבלות האלה לאנשי יפו?!

אורי: מי למשל?

ישראל: מי? כולם, למשל פתח תקווה וראשון לציון וגדרה ונס ציונה..

אורי: חדרה?

ישראל: חדרה,הם הזכירו למגורשי יפו היהודים, שג'מאל ? סילק אותם ואיים עליהם ? הוא והרג אותם, והיו צריכים באופן דחוף לפנות אותם ולא היה מי שיפנה אלא רק בעגלות לא היו לא אווירונים ולא אוטומובילים ועגלות היו של היהודים כי לערבים לא זה. אז הם ביקשו מהם נפוליאונים של זהב, של זהב כדי שיעבירו אותם. ואנשי הגליל ששמעו על הגירוש, אז שמעו זה לא מהיום למחר באות שמועות כאילו לא היה לא טלפון ולא רדיו, אלא שמישהו במקרה נסע ואחרי שבועיים הגיע ליבנאל ובית גן וסיפר ואז התגייסו האנשים האלו שרפמן וגפן ובן גליל ויפה, ולא גרינברג ולא חרלפ, לא, אלו נסעו והתנדבו והובילו... תקרא את הזיכרונות של מגורשי יפו אל תשאל אותי, תשאל את הזיכרונות של מגורשי יפו הם יספרו לך. כולם התנהגו בחזירות, להוציא את אנשי הגליל. אתה משווה...

אורי: סנדלר היה גם מאלה שנסע והביא.

ישראל: על סנדלר שנסע והביא אינני יודע, ראשית, שנית אל תחייך אליי ככה מפני שעזוב אותי אני לא יודע, אבל אלו שנסעו. סנדלר היה "מפתש", אל תמשוך אותי בלשון.

אורי: מה זה היה "מפתש"?

ישראל: "מפתש" זה מעריך, שמאי מטעם השלטונות, שהמסים היו מעשר, כלומר עשירית של היבול לקחה הממשלה. איך יודעים עשירית של היבול? אז הן לא נתנו לך לדוש ולזה ואח"כ תן להם עשירית, לא הם אמרו אתה תגנוב בדרך. אז היה מעריך כשהייתה ערמה של התבואה, וזה היה מקור החיים. הוא היה בא ואומר תן כך וכך קילוגרמים של תבואה 

אורי: זה 75 קילו, 12 שה, 5 פחים. 

ישראל: שמענו אלייך.  ומזה עשירית ככה וככה והיו אנשים שנתמנו מטעם הממשלה קודם הטורקית ואח"כ פלסטינה-א"י להיות שמאי. והם היו מבחינה מסוימת אולי לא בדיוק אבל מבחינה מסוימת דומים לאותם המוכסים של בית שני, שהיו כל כך שנואים על התושבים, בצדק ואולי לא בצדק, זה הה תלוי בו אם הוא היה אומר שיש לך חצי טון תבואה ואתה צריך לשלם כך וכך תבואה או אם יש לך שניים ואתה צריך לשלם יותר...

אורי: כלומר הוא היה פוסק אחרון, מאיפה באה המילה "מפתש"?.

ישראל: "מפתש", בערבית זה מבקר. 

אורי: אנחנו נחזור לבעיית המים. 

ישראל: עוד לא גמרתי לספר על הברון רוטשילד אני חייב לברון רוטשילד. 

אורי: כן.

ישראל: אני חייב לברון רוטשילד כיוון שאח"כ שגדלתי וצמחתי והתעניינתי קצת בהיסטוריה ופה ושם גם למדתי קצת על עם ישראל. לא דמות חד פעמית שהופיעה ככה כמו איזה כוכב שביט,  כמו תופעת טבע נדירה, אחד מופיעה בזוהר גדול, הוא מצד אחד ויוסי מצד שני האיר את הסביבה ושקע. זה היה הברון רוטשילד. האיש, האיש, מה אני הקטן שיספר על הברון רוטשילד.

אורי: מה שקע? למה שקע?

ישראל: לעומת הזוהר הראשוני שלו הוא שקע. הוא אח"כ מכר את זה לפיק"א וכבר לא כל כך התעניין, כלומר הוא התעניין אבל כבר לא היה כל כך מעורב...

אורי: ליק"א?

ישראל: זה היה יק"א ואח"כ פיק"א

אורי: היה פיק"א ואח"כ יק"א ואח"כ פיק"א.

ישראל: פיק"א ואח"כ יק"א ואח"כ פיק"א?

אורי: כן.

ישראל: אני יודע רק על שניים, אתה אומר שאתה יודע יותר ממני. אבל אני יכול לדבר בחום על הברון רוטשילד יותר ממך נדמה לי.

אורי: למשל, למה?

ישראל: למה? ראשית ראיתי אותו, אני זוכר את קבלת הפנים הראשונה שהייתה לרון רוטשילד בבית ג, ודמותו לא יודע בעיני זה מצטייר כמו הוד כזה של אחד לא אחד בדורו, אחד בהיסטוריה של עם ישראל זה דומה להרצל, דומה למשה רבנו. אחד בהיסטוריה , לא היה כמוהו.

אורי: באיזה שנה הוא הגיע לבית גן? 

ישראל: אתה תופס אותי בעניין השנים...

אורי: בן כמה היית בערך...

ישראל: אולי תשתוק רגע ותיתן לי להתבטא. אני הייתי קטן נגיד הייתי בן 6 7 אז הוא הגיע בוודאי ב.. לא הייתי 6 7 כן יכול להיות אז הוא הגיע, בזמן המלחמה הוא לא יכל להגיע זאת אומרת מ14-18 הוא לא יכול היה להגיע. אז הוא הגיע ב18, בזמן הטורקים אני חושב שהוא הגיע, אז אולי הייתי בן שנתיים שלוש. אני זוכר את השער שבנו לו זה היה פחות או יותר אני לא זוכר את השנים. אני זוכר שהייתי קטן, שבנו את השער מול הבית של,  בין הבית של סבא שלי לבין הבית של סנדלר. בנו קשת כזאת, שער כזה עם פרחים והיה כתוב ברוכים הבאים והברון ירד מהדליזנס שלו וסבא שלי קיבל את פניו והוא לחץ את ידיו, זה אני זוכר. אח"כ הפכתי עם השנים להיות מעריץ גדול שלו אני חושב שכותבי ההיסטוריה שלנו בהשפעת כמובן תנועת העבודה שהיא רוצה להגדיל את חלקה ושהם עשו, אבל הברון עשה, הברון עשה את התשתית, אם לא הברון לא היה להם איפה לדרוך, אם לא הברון לא היה להם איפה לגור, אם לא הברון מה לאכול בשנה הראשונה עד שהם התחילו לחרוש ולזרוע וזה, וכולי הוא ללא הם ואח"כ כדרכם בקודש המעיטו ועיוותו את דמותו אבל הוא גדול ההיסטוריה, עוד ימים יבואו, עוד אורו של הברון עוד יעלה. איפה הפסקנו חוץ מהברון?

אורי: אנחנו דיברנו על המים, למה בנו את המושבה?

ישראל: בנו את המושבה כשם שבנו מימי הנביאים, כל הישובים היו להם ? ובנו את המושבה ליד המעיין, מים המעיין מים היה ליד מרגלות ההר ומההר הובילו בצינור את המים לבריכה, שהייתה בתוך בוסתן עם שלושה ארבעה עצי תאנים ושניים וחצי רימונים. בנו את הבריכה, הבריכה הייתה בסך הכל דוד ברזל די גדול לא בגודל של היום אבל אז היה גדול, ומהבריכה יצאו צינורות ראשיים. הצינור הראשי היה צינור של צול אני חושב היה קצת יותר עבה. היה צינור אחד לשורה העליונה של הבית וממנו הסתעף בצורת קי צינור אחד לשורה התחתונה של הבתים. ומהצינור הזה...

אורי: כמה בתים היו בסך הכל אז?  במושבה?

ישראל: אומרים היו 14 אני לא יודע למה אבל אפשר לעשות חישוב מהר היו הולנדר ובן גליל וסנדלר וגפן אחד וגפן שניים ויגורוב ושרפמן וגרינברג וחרלפ. כמה זה? תשעה. זה הרחוב העליון ברחוב התחתון היה שושני ומקלר אחד ומקלר שניים וברושקובסקי ויגורוב ושמואל צימרמן גמה זה 6 +9=15 מדוע נזכרתי ב- 17.....

אורי: ואיפה היה בכור?

ישראל: רגע בכור הוא סיפור בפני עצמו. אז היו 15 בתים, כן, 15 בתים...

אורי: ומתי בנו את השורה ממול? 

ישראל: אה את זה בנו ב1922 כמדומני. רגע זה גם כן הברון...

אורי: וילמנוביץ לא היה?

ישראל: ילמנוביץ היה בבניין של שושני..

אורי: לא, של הוכמן.

ישראל: של הוכמן כן,

אורי: אז היה עוד אחד?!

ישראל: היה עוד אחד היה 16 אני זוכר 17 לא אולי השמטתי מישהו, ובכור לא היה לו בית בכור גר בחושה כל השנים האלו שאנחנו מדברים עליהם. 

אורי: אתה לא זוכר שהובילו מים בעגלות עם חביות?!

ישראל: הובילו מים בעגלות וחביות כשפתחו את הברזים ב, זה היה ככה, היה שורה עליונה כמעט למרגלות ההר והיה במורד הייתה השורה התחתונה אז כמובן המים רצו למורד. אז אלו היה להם מים אלו לא היה להם מים , ואז הובילו מים בחביות לשתייה ולהתרחץ למקלחת אני לא זוכר שהתקלחנו במקלחת מהצינורות של המושב, אני זוכר שעשינו מקלחת, אבא לקח מזווה של תבואה זה היה מן ארגז כזה גדול מפח והעמיד אותו ולמעלה

אורי: כברה.

ישראל: כברה, והעמיד אותו ולמעלה הוא בחביונת שם חול וחצץ ופחם והביא מים בדליים מהואדי לא מהמים של הצינורות כי בצינורות לא היה מים, ושפך את המים האלו בדליים לתוך החביונת שהיה לו שמה בכברה. והמים הסתננו דרך החומרים של החול והפחם והחצץ ואנחנו למטה היינו מתרחצים במים האלו שנגמרו הדליים נגמר המקלחת. זהו, זה מה שהיה, היינו מתרחצים בואדי אבל זהו.

אורי: מה הואדי זרם?

ישראל: הואדי זרם קיץ וחורף כאשר בקיץ. ככה הואדי היה גם כן ואדי שלי המעיין.

אורי: של המעיינות.

ישראל: של המעיינות לאורך הואדי ומה שנכנס לבריכה הגדולה של המושבה היה נכנס, והעודף היה הולך לצינורות כזה יצא צינורות וגם כן שמה היינו מתרחצים מתחת לבריכה איפה שהיו עודפי המים אחרי שבריכה התמלאה היינו שם מתרחצים. 

אורי: זה לא לשם ניקיון?

ישראל: לא, מה פתאום סתם שובבות, אני התוודעתי למברשת שיניים במקווה ישראל הייתי כבר בין 15, 16, גמרתי כשהייתי בן 18 והחזקתי את מברשת השיניים הייתי ככה שיראו שיש מברשת שיניים.  מי צחצח שיניים משחת שיניים לא הייתה ולא נבראה עם סבון היינו עושים ומשפשפים את השיניים בשביל שיראו.

אורי: באיזה שנה נכנסת למקווה ישראל?

ישראל: נכנסתי למקווה ישראל ב27 וסיימתי ב- 30, ומה פתאום במקווה ישראל בפעם הראשונה הייתי גם אצל רופא שיניים לא חליל שהיו שיניים מקולקלות, אלא שחייבו אותנו הייתה שם רופאת שיניים שהייתה אישתו של המנהל, אז המנהל חייב את כולם לעבור בדיקות שיניים, ואז באתי לרופאת שיניים והיא בדקה ובדקה ומצאה שיש שמה אבן בשיניים והיא הוציאה את האבן עם מזלג כזה וזהו. לא היה לנו רופא שיניים, היה לנו רופא. 

אורי: אז איך היו משקים את הירקות וכול זה?

ישראל: מהואדי, מהואדי הייתה תעלה וגם כן התעלה הזאת הייתה מקור לסכסוכים ומריבות של איכרים אחד עם השני, כי התעלה הראשית הייתה משותפת לכולם 

אורי: כולל הרחוב התחתון.                       

ישראל: לא, העליון, העליון, הרחוב התחתון היה להם מים של הברז, תכף אני יסביר לך איך התגברו על הבעיה. ואז כל אחד היה פותח את התעלות ועם המים של הואדי היה משקה את החצר האחורית אז כמובן שאתה פתחת לך את זה השני קיבל פחות מים ועוד היו כאלה שלא רק פתחו להם אלא גם סגרו לשני כדי שיהיה להם יותר מים, אז עד שגילית שאין מים רצת למעלה לראות מה קרה וראית שהשכן...

אורי: כמה זה למעלה לרוץ היה?

ישראל:  אתה תגיד לי, נדמה לי שהחכורה הייתה אורכה 70-80- מטר, יותר?

אורי: 200 מטר.

ישראל: 200 מטר ואם לא מצאת את זה על ידך רצת לאורך התעלה לראות מי המנוול שסגר לך את המים ואז סגרת את המים והוא רץ לפתוח, שמח היה.

אורי: היו גם בוסתנים לאיכרים? תאנים, בחכורות.

ישראל: לא, בחכורות היו ירקות. עצי פרי כלומר תאנים רימונים ואצלנו אצלכם עוד לא אצלכם הלימון זה אח"כ בא. אצלנו היה הרי דודי היה ממקווה ישראל אז הוא הביא משמה שתילים של תפוז ומנדרינות 4 עצי מנדרינות ואחד עץ תפוז. המנדרינות דווקא נתנו פירות והיו פירות, עץ התפוז שנים לא נתן תפוז אחד בסוף, בסוף הוא נתן כמה תפוזים...

אורי: באיזה שנה עזבת את יבנאל?

ישראל: 1920 ו 30 סיימתי את מקווה ישראל ועזבנו.

אורי: טוב נחזור למים, אם אנחנו מדברים על המים התודה?

ישראל: אה, גם כן מקור מים התושה היה מעיין גם כן לא אכזיב, אבל הוא השקה רק את ההדרים, הייתה שם בריכה שעשו בשביל ההדרים ואת הבוסתן שעשו מסביב לבריכה שם היה עצי תות. 

אורי: ומה היה משמש את החברה מיבנאל? הילדים.

ישראל: התושה? מקום מפגש של כיתות ובנים ובנות והבריכה מקום להתרחץ שמה, לשחות לא להתרחץ לניקיון להשתובבות. כל הבריכה הייתה עומקה 30 סנטימטר אבל בשבילנו ה היה דבר גדול.

אורי: הבריכה הייתה 4 על 3 עם עומק של 30 סנטימטר. שמה למדו לשחות כל הנוער של יבנאל. 

ישראל: עמדו לשחות כן, עמדו לשחות על הידיים, הלכו על הידיים. בשבילנו זה היה גדול, שמה היינו הולכים עם המורה בשבתות ומסתובבים שמה שרים שירים הוא היה מלמד אותנו.  

אורי: מה עם הנוער של המושבה? המלחמות בין היבנאלים לבית גנים?

ישראל: עזוב בחייך, יבנאלים לא בני אדם, אנחנו(בית גן) היינו מושבה קטנה, נכון

אויר: כן.

ישראל: והם היו מושבה גדולה נכון, אנחנו תמיד דפקנו אותם למה, למה אנחנו היינו  חברמנים, אנחנו היינו כמו שהיינו מעטים ככה היינו מאוחדים. כלומר כשהעניין הגיע למאבקים בין מושביים היו הם אומנם רבים וגם יותר גדולים מאתנו, אבל אצלנו היו ממזרים היה אחד, בניה, בניה הזה היה קולע על חוט השערה. היה היינו נלחמים על גושי עפר, עומדים שתי מחנות, מסכימים מראש שנבוא אחה"צ ונלחם. היה מחנה מצד זה ומחנה מצד זה ויאללה. הם טוענים שהם היו מנצחים אותנו אבל האמת שהם רמאים.

אורי: על אחד הקרבות הגדולים עם הסוסים עם הפרדות, אתה זוכר? שהם דפקו את בית גן לקחו שבויים. 

ישראל: כן, כן בטח באו על סוסים החכמים, אנחנו הלכנו ברגל, אנחנו לא היינו רמאים כמוהם. אברהם ניסנבוים בא על סוסה ויוסף אנשל בא על פרד ובאו לחמו עם הפספוסים האלה מבית גן מה יכולנו לעשות, לקחו שבויים.

אורי: את מי לקחו?

ישראל: את בניה נדמה לי

אורי: את חיימקה לא לקחו?

ישראל: את חיימקה לבקוב, לא יודע.

אורי: מה אתה יכול לספר על משפחת אבנר, למה היא התיישבה בקצה הגורן?

ישראל: משפחת אבנר הייתה גם כן סיפור, בבית גן וביבנאל וגם במושבות אחרות של הגליל. התיישבו הגרים, אלו שאותם הביא הברון יחד עם גל העלייה השנייה, הוא הביא גם את אלו את ה? האלו כדי שילמדו את בני ישראל עבודת אדמה הם, הרי היו איכרים מבטן לידה כמובן שאחרי שנה אחת ובני ישראל לימדו אותם עבודת אדמה, אבל מה הם היו גם הנפחים והנגרים או לפחות הנפח והנגר בבית גן. מהם, הם כן היו שתי מעמדות, כפי שאני זוכר המעמד העליון הם היו שהברון ישב על הקרקע כמונו אותו חלקת אדמה אותו בניין, אותו דבר שנתן ליהודים נתן גם לגרים. גרים אם לא היה היום וודאי לא היו מקבלים אותם לישראל כי אינני יודע אם ממש התגיירו כפי ההלכה. אם כי הם היו שומרי דת מאוד, יותר מהאחרים מהיהודים. אימת הילדים בשבת במושבה היה יגורוב הזקן, שחס וחלילה אתה תרכב על סוס או חמור בשבת הוא היה הורג אותך שבת זה שבת אסור. הוא לא ידע מילה אחת בעברית. אז אלו שישבו יחד עם האיכרים בדיוק אותו דבר. הי שתיים שלוש משפחות שעלו באותו זמן והתיישבו באותו זמן, אבל הם לא קיבלו אכרויות אינני יודע למה. אחד מהם היה יבדקימוב אותו אחד שאח"כ החליף את שמו לאבנר, יבדקימוב, יבדקימוב היה .היה נגר הוא לא קיבל חלקת אדמה והיו לו בנים שלושה ובת אחת אחד מהבנים זה דודיקה והם הפכו להיות, מצאו את פרנסתם בזה שהם עבדו אצל האיכרים, פועלים

אורי: ולמה הם בנו את הבית שם בקצה המושבה? ואז היה מסוכן.

ישראל: אח"כ הם באו בדרישה למושבה שהוא עובד הרבה שנים ומגיע לו גם כן בית.. אז נתנו לו לא בקצה המושבה בקצה הגורן. הגורן היה שטח ציבורי, אז נתנו לו חלקה קטנה והוא במו ידיו ליבן את הלבנים ובנה את הבית ועשה את הנגרות. זה אחרי שעות העבודה שהוא עבד אצל האיכרים הוא כל שמה קדחת, לא לתאר. הוא בנה בית והתחתן דווידקה בנה לא האבא. האבא עזב את המשפחה ונסע לעין חרוד, הוא היה מבקר, ידיד שלו הקרוב היה יגורוב הזקן, היה בא לבקר את יגורוב הזקן פעם פעמיים בשנה לא את המשפחה. אבל דווידקה בנה את הבית, דווידקה ואימו. הם בנו את הבית

אורי: יחד עם בנקה.

ישראל: בנקה לא עזר,  בנקה היה קטן וישראל גם כן לא עזר הרבה זה היה דווידקה הוא בנה. אימו הייתה חרצה מאוד.

אורי: מה אתה יכול לספר על השכים? שלנו ושלכם, משפחת יגורוב, ככה פרטים פחות או יותר., הסבא, הסבתא.

ישראל: הסבתא לא מכיר לא הכרתי אותה לא זוכר לי ממה שסיפרו לי היא הייתה קצת בשכלה קצת חולת רוח וזה עבר לבת שלה..

אורי: מי זו?

ישראל: זה שהתחתנה עם אמסטר, ויגורוב הזקן היה הנפח של המושבה והסייד וכל מה שהיה צריך לתקן יגורוב היה מתקן. היה לו שם צריף ושמה היה לו נפוח כמו ביבמי נפוליאון מעור. מושכים וכל זה וזה מבהיר אש ומחמם ברזל. זה היה העבודה של הנפחות לא היה אז לא ריתוך ולא זה, אלא אש וזה. אבל הבנים שלו להוציא את אברהם היה באיכרות עבר משה אהרון ויוסף אברהם אח"כ יצא, ובחורים חרוצים מאוד כולם היו חרוצים, חרוצים מאוד.ומצליחים בעבודתם, הם שהביאו את הקדמה לבית גן דווקא היגורובים דווקא הסובוטניקים האלה. מה הקדמה היה יוסף ומשה יגורוב שניהם כי זה היה איכרות אחת אם כי משה הי הבכור ביניהם הוא הי כאילו המפקד שלהם. גם אהרון שעזב לחיפה אח"כ הגרנופון הראשון בבית גן אני חושב בגליל כולו לא זוכר למי עוד היה אז גרנופון 

אורי: גם לא לאמריקאים בשרונה?

ישראל: האמריקאים אני לא יודע, אתה אומר אמריקאים, סביר להניח שהיה להם אבל אני לא זוכר, הגרונפון האחד שהיה, היה אצל משה יגורוב ויוסף יגורוב היה עם פה כזה שופר כזה גדול כמו שרואים בתמונות של התקליטים של כל אדוניו. מסובבים את הידית  ושמה היינו שומעים מוזיקה 

אורי: והם היו איכרים טובים?

ישראל: טובים מאוד, חרוצים וטובים. ו

אורי: ואיך היה היחסים איתם? לא הזכירו להם שהם גויים לפעמים? או דברים כאלה?

ישראל: לא הזכירו לא אומר? אבל היינו מזכירים את זה בצנעה, בינינו לבין עצמנו היינו אומרים הגרים האלו. אבל בפנים להגיד להם את זה אני לא זוכר מקרה אחד.

אורי: זאת אומרת הם נקלטו לכל דבר.

ישראל: לכל דבר, שלא לדבר שזה היה רק הדור הראשון זאת אומרת אלו שבא. הבנים כבר התחתנו עם ערביות.....

אורי: מה אתה יכול לספר על הבכורים?

ישראל: הבכורים זה היה מן נטע זר,  הבוזוקים הרוסים לא היו נטע זר, אולי קצת בהתחלה אבל הם היו משלנו הם דיברו רוסית. הבכורים היו נטע זר, הם באו מטבריה ושפת האם שלהם הייתה ערבית, בבית דיברו ערבית רק. הם גרו עם העזים והפרות בבית אחד כמו הערבים בדיוק באותם החושות, גם ההורים שלנו גרו בחושות אבל רק חורף אחד ולא עם הבהמות. 

אורי: אבל היה נוער היה בועז ומשה ונתן ומצליח בעיקר

ישראל: כן, מצליח בעיקר, הם דיברו ערבית 

אורי: רוזה הייתה דמות בזמנו

ישראל: רוזה הייתה אישה נחמדה מאוד וגם הם היו אנשים נחמדים מאוד. הם דיברו ערבית, הם לא היו משלנו, אמנם יהודים וכל זה ואנשים נחמדים וכל זה אבל לא משלנו.

אורי: מה אתה יכול לספר על שמחות במושבה? רונדות, ריקודים.

ישראל: אתה יודע בדיוק כמוני על הרונדות ועל הריקודים..

אורי: מה אתה זוכר? אני לא זוכר כל כך.

ישראל: אני זוכר יפה מאוד אני זוכר,  אני זוכר...

אורי: הייתה אווירה של שמחות במושבה לפעמים או שתמיד היו לחוצים בלח וזה..

ישראל: לא, מה פתאום, מה פתאום, היה כמעט כל יום שישי היו מתאספים באחד הבתים..

אורי: הבית עם שתי הקומות עוד לא היה קיים אז?

ישראל: הבית עם שתי הקומות עוד לא היה קיים. היו רוקדים, שרים ורוקדים..

אורי: בלי להתחשב עלייה ראשונה עלייה שנייה בלי...

ישראל: לא, ראשית, ראשית התאספו העלייה השנייה, אני לא זוכר את גרינברג בין הרוקדים, אני לא זוכר את חרלפ בין הרוקדים אני זוכר את אברמזון כן הוא היה מנהל הרונדות ...

אורי: הוא היה צולע אז? 

ישראל: לא.

אורי: בתקופה שלך הוא היה צולע?

ישראל: בתקופה שלי כן וודאי.

אורי: מה קרה? 

ישראל: הוא התחיל, אתה יודע כמוני מה קרה, מה אתה עושה...

אורי: אני שואל, אני לא יודע!

ישראל: הוא היה התושב או בעל איכרות ביבנאל ושמואל צימרמן היה בעל איכרות בבית גן ולשמואל צימרמן היה אח בשם חיים צימרמן, ושמואל צימרמן רצה מאוד לעבור ליבנאל אז אני יודע איך הוא פיתה את אריה אברמזון שיתחלפו באיכרות. הוא נתן לו את האיכרות שלו בבית גן וזה לקח את האיכרות שלו ביבנאל. רק התחלפו באיכרות אריה אברמזון התחרט והתחיל, להגיד שהוא רוצה לחזור וההוא לא רצה לחזור, אז אריה ביים (זה מתקשר גם עם שרפת הגורן) התנפלות עליו מצד הערבים וירה לעצמו ברגל, ולקחו אותו לבית החולים בצפת ואז אהובה התחילה להרים צעקות היא מסקנה היא נשארה היא רוצה לחזור ליבנאל שמואל צימרמן אומר לה ?.

אורי: מה זה קשור לגורן?

ישראל: ל, לא הביום של ההתנקשות היה מבוים הוא ירה לעצמו ברגל. והוא היה צולע מאז חזר צולע. אבל הוא היה מנהל הרונדות, ברונדות השתתפו רק החברה שלנו.

אורי: מה רק שישה שמונה זוגות?!

ישראל: כן, כן כל הבית החיל 2.5 זוגות...

והייתם יוצאים למושבה?

ישראל: לא יוצאים למושבה היו בבית יושבים ורוקדים ומחוץ לבית הייתה סוכה וגם שמה היו יושבים זהו, זה הכל, כמה זוגות על מה אתה מדבר, והיינו כמה ילדים גמרנו. לא זוכר, אני זוכר את בן גליל, זוכר סופונים אני זוכר את גפנים כמובן, אברמזון 

אורי מקלר  

ישראל: לא, מקלר לא זוכר

אורי: לבקוב את זוכר

ישראל: כן לבקוב היה משכין, הוא היה משכין. הוא היה..

אורי: אז איך נתנו לו את סוניה הלבקובים?   

ישראל: לא יועד לא חושב שסוניה הייתה מלכת היופי אם אתה שואל אותי. היה צריך לעשות רעש של ברזל בשביל לגשת אליה, עד כמה שאני זוכר אותה. הם היו אנשים נחמדים, לא חלילה ולבקוב היה, טוב עזוב אותי לא צריך לדבר. אבל המקלרים היו משפחה אצילה.

אורי: סבא?

ישראל: הסבא, וגם האח שלו, הסבא, כן.

אורי: אז אתה זוכר שבנו את הרחוב מול הרחוב שירד כלפי מטה, הרחוב של אברמזון?

ישראל: בוודאי.

אורי: ואז מרמרים את זוכר? איזה מרמרים אתה זוכר?  

ישראל: אני זוכר מרמר אחד אני לא זוכר איזה. 

אורי: איזה? מה שמו היה?

ישראל: לא יודע, ממשחה

אורי: כן 

ישראל: לא יוד, לא יודע ממזחה היה. אבל הם היו גם כן ?, מה התה מערבב לי חול עם קודש, מרמורים עם שרפמן, 

אורי: לא אני שאלתי,

ישראל: מרמור עם גפן, מרמור עם מקלר מה אתה מערבב בחייך.

אורי: מה אתה יכול לספר...

ישראל: או היה שם עוד אחד כזה 

אורי: מוישה סיפרי

ישראל: לא, לא 

אורי: מה אתה יכול לספר על יצחק שרפמן?

ישראל: יצחק שרפמן היה האחד שינק ממסורת ישראל ואהב את זה, כלומר אם תיקח את האחרים בן גליל אני יודע אבל אבי וודאי ינק ממסורת ישראל אבל אני לא זוכר את אבי אוהב את מסורת ישראל הוא לא מסר לנו. אני לא זוכר את אבי הולך לבית הכנסת אני לא זוכר את אבי מדבר על ההיסטוריה של עם ישראל אני זוכר את יצחק שרפמן לא חדל מלספר על ההווי של הרחוב היהודי ברוסיה ועל ההיסטוריה של עם ישראל, זה היה התחביב שלו, קודם כל היה לו כישורון סיפור נדיר, אני חושד בו שהוא היה יוצר את הסיפורים תוך כדי סיפור, אבל זה היה מתקבל כל כך יפה וכל כך טבעי שזה היה כאילו זה באמת היה. יצחק שרפמן היה יהודי שלא היו לו רגליים על הקרקע בכלל, הוא היה הולך עם הראש בעננים.

אורי: פנטזיור?(פנטזיונר)

ישראל: לא יודע אם היה פנטזיור אני לא הכרתי אותו כפנטזיור, כדי להגיד שיצחק היה פנטזיור אתה צריך להכיר אותו שהוא מבוגר אני לא הכרתי אותו כמבוגר, אני הכרתי אותו אני זוכר את יצחק שרפמן כילד , אני את יצחק שרפמן כמספר סיפורים, אני זוכר את יצחק שרפמן שאימי הייתה יושבת לילות שלמים פעורת פה ובולעת את שיעוור ההיסטוריה של עם ישראל, בעבר הרחוק ובעבר הקרוב. אני זוכר את יצחק שרפמן כמלהיב, אני רואה תמונה של יצחק שרפמן יושב ומספר סיפור, והיו שם דודיקה ואימא שלי ומי עוד אני לא זוכר, במטבח זה היה ואני עמדתי על המפתן, ויצחק שרפמן סיפר איך  "סירות ה"בורשה  איך כשהוא היה בדרך לא"י עבר דרך ורשה ונכנס לבית כנסת הגדול שמה, והחזן הראשי היה "סירותה", "סירותה" התפלל והוא היה כל כך מרגש יצחק סיפר שהשערות שלו עמדו ומאז כשהייתי רואה את יצחק שרפמן יושב ומספר לאימי ואימי הייתה מקשיבה קבועה שלו, אז אני הייתי ככה יושב ומרים את הכובע כמו אותו הסיפור שהשערות שלו עמדו. אני זוכר את יצחק שרפמן כמי ש... לא תמהוני, הוא לא היה תמהוני לא, לא 

אורי: אולי בריא?

ישראל: כן, יצחק שרפמן אני לא זוכר אותו חולה אף פעם, חזק בריא. אבל לא דעתו על עניינים ארציים להצליח לעשות, זה לא מעניין וגם יש אצל יצחק שרפמן סיפור קלאסי שיגיד לך מיהו יצחק שרפמן, יצחק שרפמן היה לו פרד ששמו פרד ויצחק שרפמן תמיד הוא היה מבקש גמילות חסידים, פעם גמילות חסדים היה שא סעורים ופעם היה שא חיטה, וכשהיה צריך לתת מחר הוא יחזיר לך, מחרתיים הוא יחזיר לך ואוכל לפרד קדחת, אוכל לפרד צריך קש, צריך תבואה מה פתאום. ויצחק שרפמן פעם בא הוא היה צריך לנסוע לטבריה, אז איך נוסעים לטבריה, יושבים על פרד ונוסעים לטבריה,  אבל כדי לשבת על פרד צריך עוקף ליצחק שרפמן היה עוקף? על מה אתה מדבר, עוקף זה ?  ?  לא אז הוא בא ללוי גפן לבקש עוקף, ולוי גפן היה מהאנשים שדווקא הצליח מאוד, חרוץ ובעל תושייה וידיים טובות, ידיים ימניות, ודאג יהיה לו עוקף היה לו עוקף. אך זה היה כמה ספורים נוסח אלף לילה ולילה, מתי כשהיינו הולכים מבית הספר הבתה היינו הולכים הרי לפחות פעם אחת בסוף יום הלימודים אבל בימי הקיץ פעמיים בקיץ ובערב, והיינו עוברים שמה את הואדי בזומזומיות היה ואדי בואדי היה כל מיני ? שהמים היו עושים 

אורי: אז היו גם מים בואדיות בזמזומיה?

ישראל: בחורף כן, בטח היה לא רק מים, המים היו גורפים ועושים ואדי רחב ידיים והיו כוכים כאלה..

אורי: ולא היה כביש אלא בוץ הכול?

ישראל: אתה מדבר איתי על הימים ההם לא הימים היום, מה זה כביש, כביש ראינו ב- 1920 כביש סולי, עד אז דרך עפר...

אורי: אז איך הייתם מגיעים בחורף?

ישראל: על סוסים או כשהיו גשמים חזקים וברגל כשהיה בוץ, אז מורידים את הנעליים ומגיעים לבית הספר רוחצים את הרגלים ונועלים את הנעליים עד שחוזרים הביתה, ושמה בימות החמה או באביב המים בואדי, היו מים אבל לא זרם חזק, אז היינו נכנסים לכוכים האלו ומשחקים בחלוקי אבנים ובועז היה יושב ומספר סיפורים. בועז היה מספר סיפורים אלף לילה ולילה, למשל, היה צבי נסנוב אחד מהשומרים היו שניים היו האחים ניסנוב, היה יחזקאל ניסנוב שנהרג בדרך מיבנאל לבית גן ונשאר צבי ניסנוב, והוא היה הנושא הראשי של הסיפורים של בועז, והוא היה מספר לנו שצבי ניסנוב הלך והתנפלו עליו בדויים וירו בו אבל הוא החזה שלו היה כל כך חזק והכדורים היו עפים מהחזה שלו הצידה ואי אפשר היה לתפוס אותו ופעם הוא תפס אותו ופה ושם, סיפורים אל תשאל ואנחנו היינו יושבים בפה פעור ובעוז היה מספר לנו על צבי נסנוב. בועז היה מספר לנו סיפורים על שדים ורוחות שהיו בבתים, היה מספר לנו סיפורים על עושי נפלאות של הדרוושים של הערבים. זה היה מקור הסיפורים זה היה בועז.

אורי: ומצבם הכלכלי? ואיך היו היבנאלים? איך היו קולטים....

ישראל: יצחק שרפמן היה קבצן? הוא היה עשיר לעומת הבכורים. מצבם הכלכלי היה לא היה להם שם דבר היו מסכנים ממש, ועוד היחיד שהיה יכול לצאת לעבוד היה מצליח, ומצליח עבר זמן לא רב והוא התחתן עם שמחה אחותו של שאול, גם כן משפחה, ערבים אבל...

אורי: איך הגיעה שמחה ליבנאל? לבית גן?

ישראל: אני חושב ע"י הבכורים, הם גם גרו בשכינות בחושות.

אורי: תגיד לי, איך היה אברהם בן יפה? הוא היה בן גילך.

ישראל: כן הוא היה בן גילי. הבט, אברהם יפה, שמו הולך לפניו, נשאיר את זה 

אורי: לא, לא, לא אני מסתקרן פה זה לא למכירה זה נשאר בינינו.

ישראל: אני רק אספר לך סיפור על אברהם יפה...

אורי: דרך אגב, שמו לא כל כך הולך לפניו.

ישראל: אני יודע, אברהם יפה היינו יחד בקבוצת צופים אז ביבנאל באו בחורים מהצופים בתל אביב בשנות 24 5 אני לא זוכר, היה ברנר ועוד, והקימו קבוצת צופים ואנחנו היינו בצופים, אני ואברהם ועוד. כמה ימים הביא לי אמסטר שהיה בצבא הבריטי...

אורי: מלחמה עולמית ראשונה?

ישראל: כן, הביא לי משרוקית של הצבא הבריטי.

אורי: מי זה אמסטר?

ישראל: אמסטר זה היה נער שבא בעליה השנייה עם העלייה השנייה נעשה פועל במושבות והיה פועל אצלנו הרבה שנים והיה בן בית היה...

אורי: אח"כ עבר לחיפה זה אותו אמסטר?

ישראל: שהתחתן עם בתו של יגורוב זה אותו אמסטר. היה באיגוד השומרים ונשאר ידיד המשפחה כל השנים עד יום מותו אני לפני יום מותו ביקרתי אותו, הוא היה בבאר שבע. אמסטר הביא לי (זה סיפור מפני עצמו אמסטר), אמסטר הביא ליי משרוקית מתנה. יעני עם היה לך עכשיו צמיפילין, לא היית יכול כל כך להתפאר ולהצטעצע איתו כמו שאני הצטעצעתי עם המשרוקית, המשרוקית הייתה רגילה כמו של שוטרים, לא עם כדור היא הייתה מוציאה קול מאורכת משני הצדדים, כאילו מכסף בקצה היה וו כזה עגול ושם היו משחילים חוט 

אורי: החוט מצועצע גם כן..

ישראל: לא זה לא היה חוט מצועצע, היה חוט פשוט. ואני היחידי שהייתה לו משרוקית. אברהם יפה בא פעם אחת ואומר לי תלווה לי את המשרוקית תשאיל לי את המשרוקית, ואני לא כל כך רציתי אבל אחד מחוקי הצופה זה: "הצופה אח לכל צופה", אז נתתי לו את המשרוקית, הוא יחזיר לי אותה עוד כמה ימים, עברו כמה ימים, עוד כמה ימים ולא החזיר, טוב שכחתי פה שכחתי שם. שאלתי אותו: אברהם איפה המשרוקית? אמר לי אבדה לי המשרוקית  מה זאת אומרת אבדה המשרוקית תחזיר את המשרוקית, הוא עושה מה אתה מדבר איזה מן שאלה איזה מן תחזיר לי  לא צופה אח לכל צופה אז אם אבדה המשרוקית אבדה המשרוקית 

אורי: אשכרה, אבל איך הוא היה בין החברה?

ישראל: מה עוד אתה רוצה לשאול?

אורי: שרה צמרמן.

ישראל: תסגור את הזה, תסגור את זה

אורי: למה?

ישראל: תסגור, תסגור

אורי: לא שרה. 

ישראל: תסגור

אורי: למה  

ישראל: אחרי זה נדבר על שרה צמרמן, תסגור נו. שרה צמרמן, קודם כל אתה תתפלא אבל תקופה מסוימת כשהיינו רעבים מאוד אז גם חיזרנו אחרי שרה צימרמן.

אורי: היא בגילך?

ישראל: כן, בחורה נחמדה, אני זוכר אותה כשקדנית מאוד, אני לא יודע עם כשרונית, יבנאלה הייתה כשרונית, אני למדתי עם יבנאלה, אבל שרה שקדנית והציבה לה מטרה בחיים והשיגה אותה, בלימודים, בעמל ויזע, כל הכבוד לה. 

אורי: יפה היא הייתה? 

ישראל: מה פתאום, איזה שטויות אתה מדבר?

אורי: היא בעצמה סיפרה שהייתה שמנה, לא יפה 

ישראל: היא יכולה להגיד, אני לא. 

אורי: על שמואל אתה היכרת אותו בגדולתו? או שהוא עוד היה..  

ישראל: לא, אני לא הכרתי את שמואל צימרמן לא בגדולתו ולא כשהיה, כשאני הייתי מי הייתי, אפס. אבל מה אני זוכר, לא כל כך את חיים צימרמן כמו את אישתו. 

אורי: אני מדבר על שמואל.

ישראל: כן אני יודע על מי אתה מדבר, אני לא כיול לדבר על שמואל כי אינני יודע לא שאני לא רוצה, אני לא יודע מה ששומעים אתה יודע אני לא יודע.

אורי: ועל ברנדשטטר?

ישראל: שוב, ברנדשטטרים היו ענף בפני עצמו הם היו עשירים.

אורי: מאיפה עשירים?

ישראל: מחו"ל, אני חושב גם יהושע ברנדשטטר היה שותף שלהם והוא היה אמרו לי שהוא עושה משהו, לא יודע, אבל עובדה שהיה להם כסף לבנות רפת ולקנות מתבן ולקנות ולנו לא היה. לא שהיה איכר יותר טוב מאבי, הוא לא הגיע לקרסוליים של אבי, אבל היה לו כסף ולנו לא היה, מי שהיה יוזם וחלוץ ובעל כסף זה היה ניסנבוים, אבל הוא עזב את המושבה אח"כ. אבל הם היו משהו, אני זוכר ש..

אורי: איך הייתה רות ברנדשטטר?

ישראל: לא הייתה בת גילי הייתה יותר קטנה ואינני יודע עליה אני יודע מה עשתה אח"כ אבל....

אורי: הבנים של ניסנבוים?

ישראל: אברהם, אני זוכר את אברהם, את שני התאומים הם היו קטנים ואת הבת אני גם כן לא זוכר אבל אברהם היה ממש חבר שלי ואנחנו שנינו התחרינו על חסדיה של יבנאלה צימרמן. והיא בחרה אותו ולא אותי המנוולת הזאת.

אורי: סימן שהיה לה טעם טוב?

ישראל: סימן שהיה לה טעם טוב, באמת בחור חמודות, אברהם ניסנבוים 

אורי: אז למה אברהם נסנבוים עזב את יבנאל הרי הוא השקיעה הון תועפות במקום. 

ישראל: אני חושב שהוא התאכזב מפני החברה והמושבה כך נדמה לי, מפני שלא הייתה סיבה שמיכאל ניסנבוים שאבי ואימי דיברו עליו בהערצה רבה, גם אביך, בהערצה רבה לא הברנדשטטרים ולא היופים, מיכאל ניסנבוים הוא היה דמות שהם דיברו עליו תמיד בהערצה לא על מה שמו היה האח סמואל לא, על מיכאל ניסנבוים. הוא גם היה החלוץ שהביא מכונות חדשות לחקלאות ושיטות חדשות למושבה, ברפת.

אורי: אתה היית גם בגיל של הגוטרמנים, נכון?

ישראל: כן, אבל לא היה בין הגוטרמנים וביני משהו, זאת אומרת אנחנו למדנו עם ילדי יבנאל אזעם ילדי יבנאל נשארתי בידידות עם אברהם יפה שלמדנו אח"כ במקווה ישראל, ועם טוביה אברמזון...

אורי: איך הוא היה? טוביה באמת.

ישראל: טוביה הי שובב שאין כמוהו, ספורטאי מעולה ותלמיד טוב אף אחד מאתנו לא הצטיין מי יודע מה, או שהוא היה יודע ארבע כפול שניים או שהוא אל ידע ארבע כפול שניים..

אורי: לא רני מדבר כבחור, 

ישראל: כן הוא היה 

אורי: חבוב?!

ישראל: כן חבוב מאוד, ונשארתי קרוב איתו עם טוביה גם כשגמרנו את בית הספר היינו עוד חברים, היינו חברים עד כדי כך שהיינו מספרים איש לרעהו, סודות אינטימיים מאוד, אני וטוביה. קראנו הרבה גם טוביה וגם אני, כולם קראו אז...

אורי: שמואל יצחקי?

ישראל: שמואל היה יותר מהחברה של אברהם יפה, לא היה חבר שלי, הכרתי אותו וידעתי עליו וכל זה. מיבנאל היה...

אורי: מגידוב

ישראל: מגידוב כן, מגידוב היה...

אורי: חנניה, מה אתה יכול לספר על חנניה?

ישראל: אני הכרתי את חנניה רק כשהייתי נער, והתרשמתי מהמשפחה כשאמרתי לך שגם ברחוב התחתון היו אינטיליגנטים, אנשי רוח אחת המם הייתה משפחת מגידוב, שאבי אמר לי שמגידוב הזקן הוא איש יודע תורה, מלומד. הייתה משפחה יפה, עם חנניה או עם חנניה הייתי איתו בידידות רבה. למדנו יחד בבית הספר, בכיתה אחת והייתי אצלם הרבה, הרבה פעמים בבית. והייתי איתו בידידות רבה עד שאח"כ הם עזבו לרעננה וגם שמה המשכנו בדידות אח"כ נפסק וזהו.

אורי: וקוסטיצקי?

ישראל: בוא נדבר הלאה. 

אורי: אבל אתה זוכר מכיר אותו

ישראל אני יודע ממה שאבי סיפר לי ומוטב שלא נחזור על זה. 

אורי: על הזקן או על אה

ישראל: על הזקן ועל ה..

אורי: הרי הוא כתב את הספר המפורסם. 

ישראל: על הזקן ועל ניבול הפה שלו ועל איך שהוא התנהג, לא אני לא רוצה לדבר על זה.

אורי: הוא כתב ספר אתה יודע.

ישראל: כן אני יודע הרבה דברי נאצה ו..

אורי: בלעה...

ישראל: בלעה, זה מתאים מה שאבי סיפר לי עליו, תואם.

אורי: טוב אנחנו נחזור ישר עכשיו לבית הספר לסיום כמו שאומרים. מה אתה יכול לספר על בית הספר? על המורים, על הטיולים? צורת הלימודים, הליכה מבית גן ליבנאל ובחזרה.

ישראל: קודם כול, בית ספר היה ליבנאלים דבר אחד ולבית גן דבר אחר, ליבנאלים זה היה בית ספר ולבית גנים זה היה בית ספר ובית, מכיוון שרוב ימות השנה אנחנו היינו באים בבוקר וחוזרים בערב. שמה אוכלים היינו מביאים איתנו עגבניות עם פרוסות לחם, שמן ובצל, זה היה אוכל ואוכלים כמה רגעים ושאר הזמן , משחקים 

אורי: כלומר מ-12 עד 14, מהפסקת הלימודים ועד תחילת הלימודים.

ישראל: מ-12 עד 14. מ7 בבוקר ועד 7 בערב...

אורי: לא אני מתכוון ההפסקה.

ישראל: אה, ההפסקה מ12 עד 14. כן 

אורי: היבנאלים היו הולכים...

ישראל: היבנאלים היו הולכים הביתה לאכול, לכייף, ואנחנו קדחת.

אורי: והילדים של שרונה היו גם כן אתכם אז? 

ישראל: תקופה קצרה ואחד או שניים קפלן היה משהו, לא, לא אבל אנחנו זה היה. הבית הספר היה בית ספר והיה בית, ובית הספר אתה משווה אותו למה שהיום, בית הספר היה מקום חינוך הוא היה ממד אבל יותר מחנך, המורים כל אחד מהם היה דמות, אני לא יכול לשכוח אותם זאת אומר זה לא, נחרתו, נחרת בירנבוים ונחרת פושינסקי ונחרת גרמן ונחרת גולני, היו דמויות שהשפיעו על חיינו הרוחניים ועל התנהגותנו ועל השקפתנו.

אורי: במה זה התבטא?

ישראל: דומני שזה התבטא בעיקר בדוגמא האישית שהם נתנו לנו, בירנבוים היה מלמד אותנו יהדות אבל הוא היה יהודי לא עושה את עצמו לא חובש כיפה ועושה דברים אחרים, ככה הוא היה שישמש דוגמא אישית. גולני חולל מהפכה ביבנאל, והא הרים את נס המרד נגד הקרקיזם, נגד הדתיים או נגד הרוח הדתית או החינוך הדתי.  

אורי: למרות שבירנבוים היה ביבנאל אז?

ישראל: כן למרות, ביד רמה, הניף דגל וצעק נגד. תנ"ך כן.

אורי: זאת אומרת הוא היה ברוח העלייה השניה.

ישראל: הוא היה ברוח העלייה השנייה, ואח"כ היה עוד אחד שעיצב דורות היה גלפמן שאח"כ היה סוף טרגי לשירותו ביבנאל

אורי: עקב הטביעה של ה..

ישראל: כן, היה אני לא אדבר על קרון או חנקין כיוון שאני זוכר אותם במטושטש. 

אורי: דרך אגב את יצחק חנקין אתה זוכר?

ישראל: כן בוודאי, איתו ועם יוסף חנקין המשכתי בידידות שנים, שנים הרבה אח"כ. אבל זה היה המשך משום שהם היו מהחבורה, הם היו מהג'מא של ההורים, ממילא הם נעשו מהג'א שלנו, אבל היה שמה מורה אח חנקין שאח"כ נעשה מורה למתמטיקה בבית ספר הריאלי בחיפה, לא פשוט. והוא היה דמות שזכורה לי במעורפל, לא שהשפיעה עליי במיוחד אני לא זוכר את זה, והיה לולו, 

אורי: ספרדי
ישראל: ספרדי ואישתו היהודית לולו.

אורי: קרני, לא היה 

ישראל: לא זוכר אותו, אני יודע שהיה אבל לא זוכר אותו.מכל אלו שאני הזכרתי לך, כל אחד מהם דמות, כל אחד מהם התביעה את חותמו, על אותם שלמדו שם. זה לא היה מורה שבא נותן את השיעור והולך, זה היה מחנך לפני בזמן ואחרי בית הספר. 

אורי: ורופאים אתה זוכר?

ישראל: לא, אני זוכר לא אני זוכר את דוקטור שרמן אני שמעתי על דוקטור יפה שהיה, אבל אני הייתי קטן אני לא זוכר אותו. אבל דוקטור שרמן אני צריך כבר לזכור זה היה כבר כשהייתי יותר גדול. וגם אח"כ שעברנו לתל אביב, אימי ואחותי המשיכו ללכת אליו בענייני נשים עניינים

אורי: תגיד לי בסיכום אני רוצה באמת שאלה שמאוד מעניינת אותי. מה הסיבה שלמרות, עוד פעם אני אומר שלמרות כל הקשיים, המצב הכלכלי הקשה, הרעב אנשים..

ישראל: רעב, לא רעב לא..... 

אורי: בכל אופן מצב מאוד קשה..

ישראל: מצב קשה, 

אורי: מכל הבחינות.

ישראל: אובייקטיבית, כי סובייקטיבית לא היה 

אורי : כי ככה היה המצב אצל כולם, למה לא הלכו מדם? למה לא התפזרו? למה לא חזרו?

ישראל: אתה שואל שאלות של כפירה, על מה אתה מדבר. עלייה שנייה הם יכלו להישאר ביפו, יכלו 

אורי: למה לא הלכו בדרכים של בן גוריון של יצחק בן צבי, עסקנים. הרי הם היו אנשים בעלי כושר ביטוי לא רגיל כמו שאתה מספר כולם. למה הם לא הלכו בדרכים הקלות של כל התנועה של ארץ ישראל העובדת?

ישראל: אמרתי לך שישראל שרפמן היה מוצר הטבעי הקלאסי של התנועה של הגשמה של אומר ועושה לא של תנועת העבודה. אל תביא לי את תנועת העבודה,

אורי: גם אלה היו מהעלייה השנייה. אלה כל יוצרי העלייה השנייה, ההסתדרות והעבודה וכולם הם אנשי העלייה השנייה. מפועלי ציון חלק גדול מהם.

ישראל: המגשימים היו אלה: אלה שאמרו שצריך לעבוד בעבודת כפיים ולחיות מעבודת כפיים, ועבודת כפיים פירושה עבודה חקלאית, לא מלל לא דיבורים אלא עמל, והגשימו אלה היו אלה האחרים דיברו. 

אורי: בכל אופן אלה נשארו בהיסטוריה, אלה כולם נשכחים.

ישראל: גם אברהם גפן נשאר בהיסטוריה. כשאני אמרתי, כשהיה רפי אני הייתי בתל אביב, ישראל שרפמן היה בבית גן, לא היה קשר בינינו איפה נפגשנו במפגש של רפי, כלומר פה שם, שם, כלומר אותו הלך מחשבות אותה תפיסה ואותה גישה ואותו תום ואנשים אומרים טיפשות ללכת שבי אחרי סיסמאות רעיונות. אלה אני סטיתי , רציתי איזה רעיון, לתת לך דוגמא. כשהתחלנו עם רפי אז אני וישראל וכמובן רפי בלי שדיברנו אחד עם השני פתאום אני בא לועידת רפי אני רואה את ישראל, אה , מובן מעליו שאנחנו צריכים להיות ברפי. כשבאתי וסיפרתי לאבי ולדודי שאני ברפי יחד עם בן גוריון, לא בגלל בן גוריון, נכנסנו לרפי בלי שנדבר למרות בן גוריון אבל זאת הייתה תנועה שקראה כאילו תנועה של בן גוריון. הם כמעט שלא דיברו איתי לא אבי ולא דודי. מה אתה הולך עם המנוול הזה, עם השפל הזה, עם השקרן הזה, עם הרמאי הזה, אתה מוקסם מהסיסמאות שהוא זורק לכם, לא הייתה מילת גנאי אחד, שניהם..

אורי: למה?

ישראל: הם הכירו אותו, הם הכירו אותו מלפני מסג'רה, והכירו אותו אח"כ במשך כל הזמן ודוד היה 

אורי: איזה דודו? אבא של ישראל?

ישראל: לא הדוד של ישראל. אבא של ישראל לא היה, אבל גב גפן היה מפקד ארצי תקופה מסוימת הוא ידע את בן גוריון אי נסייד אאוט, ורצו להרוג אותי, אתה הולך איתו אתה הולך עם זה. אתה יודע מה זה שטיפת מוח, עושים שטיפת מוח לעם שלם וגמרנו, גמרנו, אברהם יפה יש לו שם בכל מקום שאתה בא,  גופן שום דבר וישראל שרפמן שום דבר, אברהם יפה הוא פער המושבה. 

אורי: עכשיו תגיד לי איך אתה רואה את בית גן, ממרחק כמו שאומרים כשאתה בא לבקר אותה?

ישראל: אני לא שופט..

אורי: לא, לך איך היא נראית?

ישראל: אני לא יכול לשפוט, אני יותר מידי מעורב רגשית עם כל אבן עם כל עץ עם כל שיח, כשאני רואה בחצר שלנו בטון זה כואב לי, זה אולי נוח לו לאיש אבל לי זה כואב כשאני רואה בטון בחצר. אז אני לא יכול לשפוט מה, אני רואה שאנשים באים ולא כל כך מתרגשים מיבנאל. אני כשאני ביבנאל אני מרוגש ואח"כ בין ביקור לביקור גם כן, לכן אל תשאל אותי. 

אורי: מה ינקת בילדותך שזה מלווה אותך לכל אורך הדרך?

ישראל: אה, פלאחיות, פלח. אתה יודע שפלח זה לא מקצוע זה אופי זה אישיות, אתה יכול להיות פרופסור באוניברסיטה אח"כ עם נולדת בבית גן באותה תקופה נשארת פלח, ישראל היה פלח גם עם היה חי עוד מאה שנים. העוקף היה זה היה בתקופה של לפני שהיו עוקפים מעור שזה היה שלל של הצבא הבריטי. היו עוקפים ערביים שהיו עשויים מקש מקושטים בסריגה של צמר צבעים שונים והיו זנבות צבעוניות כאילו משני צדי העוקף, בקיצור עוקף יפיפה. הוא היה הרבה יותר, יותר טוב מהעוקף של העור הטוסיק ישב ככה רחב, יפה...

אורי: מקש?

ישראל: מקש, מקש. זה היה העוקף, אז בא יצחק שרפמן ללוי גפן אחרי כמו  ? כמובן, אבל לוי גפן ויצחק שרפמן היו ידידים, ידידים, אז הוא בא ללוי גפן לשאול את העוקף ולוי גפן הזהיר אותו ונתן לו. עברו ימים ועסוקים היו בעניינים ופה חריש ופה זריעה לא הצליחו... מתי צריך את העוקף?! פעם ביובל כשנוסעים לאיזה מקום. בא הזמן שלוי גפן רצה את העוקף, בא לשרפמן אמר תחזיר את העוקף, אמר מה העוקף, כן העוקף ניגשים לאורווה של יצחק שרפמן ומה רואים? עומד פרד ואוכל, מה הוא אוכל את העוקף, אכל את העוקף גמרנו עם העוקף אין עוקף. ואל תחשוב שיצחק שפרמן יצא מדעתו, לא אכל את העוקף, אכל את העוקף לא נורא, שום דבר, לא רק מפני שהעוקף היה של לוי גפן מפני שככה הוא התייחס לכל דבר. שום דבר, אכל את העוקף, אכל את העוקף. יצחק שפרמן היה לוקח ספרים ולא מחזיר כעיקרון...

אורי: למה? 

ישראל: נימוקו עמדו, הרי ספר נכתב שיקראו בו לא שיעמוד בארון אז קראתי בו ונתתי לא יודע למי נתתי מישהו קורא בו כעת. לא ספר שלו מה חשוב העיקר שיקראו בו..

אורי: הוא היה קורא הרבה?

ישראל: הרבה מאוד, וגם ספרים שלו הוא . שלא תחשוב שהוא התייחס ככה רק רכוש של אחרים גם לרכוש שלו.  יצחק שפרמן אף פעם לא הייתה לו רתמה מסודרת, למה, כשיוצאים לחרוש והרתמה קרועה מברזל, קושרים החוט ברזל וזהו, לא חשוב...

אורי: הוא היה חרוץ?

ישראל: חריצות אינני יודע, אבל היה לו גורן כלומר שהוא זרע וחרש, והוא היה דש כמו כולם. מדוע מצבו היה יותר גרוע מאחרים אינני יודע, תמיד מצבו היה יותר גרוע מאחרים, אינני יודע, תמיד הוא היה צריך ללוות מאחרים. אבל הוא עבד, עבד, מה אתה מדבר שפרמן היה חרוץ מאוד אני זוכר שיצחק שפרמן ואבי נטעו כרם במשותף, ביד ומעין השיגו מחרשה חריש עמוק לא יודע חריש עמוק היה 20 סנטימטר אבל בשביל לחרוש חריש עמוק זה היו צריכים 4 אנשים, זוג אחד לא היה חורש אז יצחק שרפמן ואבי היו חורשים. ליצחק שרפמן היה פרדה אחת היה שמה ציפורקה. 

אורי: של השכנה (צוחק)

ישראל: וציפורה היה שמה של הגברת גרינברג. ויצחק שרפמן זה היה התענוג שלו ושצעקו אליו היה אז     העד היה כזה ששמעו בכל המושבה

אורי: זאת אומרת הכרם היה בעליה,  

ישראל: וחרשו החלק העליון היה של יצחק והחלק התחתון של אבי, וחילקו לשניים, ויצחק זה היה התענוג שלו היה צועק: "דיו"  ומבסוט זה היה. כן הוא עבד קשה, עבד קשה מאוד, אבל לא הלך לא אני לא יודע מדוע. הוא לא היה איש של עסקים...

אורי: זאת אומרת הוא לא ידע למכור. 

ישראל: הוא לא ידע למכור, הוא עבד ואח"כ אני זוכר את התקופה שהוא נסע לחיפה ואכל קדחת שמה. היה עגלון בחיפה הוביל משאות בעגלה ואח"כ חזר משמה לא הלך לא שמה...

אורי: לשיר הוא ידע?

ישראל: לא זוכר אם ידע לשיר לא יודע להגיד לך.

אורי: עכשיו, משהו שחשוב מאוד לי, כי על אימא מעט מאוד סיפרו לי. מה אתה יכול לספר אל אימי?

ישראל: אה, אימא שלך 

אורי: כי בסך הכל היא הייתה האיש בבית

ישראל: האיש בבית, ליצחק שרפמן הייתה אישה אחת במושבה לא משכיחה מי יודע מה והיא הייתה אישה טובה, אישה טובה, כדי לסבול את השיגעונות של יצחק שרפמן והבטלנות שלו, לא בטלנות שלא עבד אלא בטלנות שלא ידע להסתדר הוא לא היה מהחברה שידעו להסתדר, יצחק שרפמן היה בחבורה הזו של בית גן והיה שם דבר, אבל לא כמצליח או זה וקראו אותו אני חושב היה לו שלוש ידיים שמאליות . להיות עם יצחק שרפמן וכל הזמן לשים את יצחק ככתר על ראשה, הוא היה הפאר שלה. זו הייתה שרה שרפמן.

אורי: זאת אומרת היא אהבה אותו?

ישראל: אני חושב שכן, אני חושב שכן, אתה לא יכול לדעת מה זה אהבה או לא אהבה, אבל אני זוכר את היחס שלה של שרה שרפמן ויצחק בעניין הזה של להוליד ילדים ותמיד היא הביטה על יצחק מלמעלה ובצדק אבל היא הביטה לא אחרות היו צריכות להביט על בעליהן מלמעלה ולא הביטו. היא הביטה למעלה הוא היה האיש שלה, והייתה טובת לב שם דבר, אימי לא חדלה לספר על שרה שרפמן כעל אישה טובת לב כעל חברה טובה נאמנה בלב ונפש ושרה שרפמן גם כן הייתה, עם יצחק שרפמן היה הקבצן של המושבה אז שרה שרפמן הייתה הקבצנית של המושבה, תמיד לווה מכאן לווה משם. אצילה לא ביוהרה באצילות, והיה בית מלא אהבה אצל יצחק ושרה שרפמן. 

אורי: היא הייתה אישה יפה?

ישראל: כן, אימי אומרת שהיא הייתה אישה יפה, כי אני זוכר אותה, לא ידעתי להבדיל בין יפה או לא כי סוניה למשל ידעתי שהיא שלד עצמות ולא הייתה יפה, אז שרה שרפמן הייתה אישה מלאה יפה. הרי שרה שרפמן ניסתה לשדך את אחותה, מה היה שמה?..

אורי: את עטרה.

ישראל: את עטרה לדודי (צוחק) אני זוכר יצחק סיפר שהוא נסע פעם נסעו הוא ודודי למטולה ועטרה באה לבקר את אחותה בבית גן וחזרה איתם למטולה וזה היה בחורף ונסעו ולפני מטולה נשבר הגלגל בעגלה של דודי, והיה צריך לנסוע למטולה לתקן את הגלגל אז פירקו את הגלגל ויצחק לקח את הגלגל ונסע למטולה לתקן אותו והם נשארו דודי ועטרה, לנו בשדה לפני מטלה בשדה אין אף אחד, וירד גשם והיה להם מעין בוזנט כזה והם התכסו עם הבוזנט הזה וכשיצחק שרפמן בא למחרת בבוקר ומצא אותם מתחת לבוזנט, ושאל אותם נו, מה אתה מדבר איזה נו? לא נו ולא בטיח הוא אומר מה אתם משוגעים. זה יצחק שרפמן ולא יצא שידוך, למרות 

אורי: שהיא התחתנה עם גרשון ויש לה בן שהוא היום מנהל חפירות הר הבית, ארכיאולוג.

ישראל: כן הייתי אצל לישנסקי במטולה והתעניינתי. אני לא אתה, אילו הייתי אתה הייתי מפגיש את עטרה עם דודה שלי שהייתה אישתו של גב גפן. הם הכירו אחת את השניה ושמעו אחת על שניה וקיבלתי את הכתובת שלה בתל אביב ובאתי לדודה שלי וסיפרתי לה ? 

אורי: הייתה מוצלחה מאוד דרך אגב, עטרה.

ישראל: כן.

אורי: אז מה אתה זוכר עוד מאימא?

ישראל: זה מה שאני זוכר. 

אורי: מה אתה זוכר מישראל, ישראל שרפמן, מנחם שרפמן מילא אותי אתה לא זוכר, אני העכרות של המשפחה, אני לא יצאתי ליצחק שרפמן, אני יצאתי ללישנסקי. האוונטה.

ישראל: ישראל היה יצחק שרפמן, 

אורי: בהגינות

ישראל: בהגינות, ביושר לא של לא יוצלחות שלו, אני חושב שהסיפור הקלאסי על ישראל זה סיפור שכשנוסדה רפ"י הוא היה אז מחלק נפט, הולך עם פעמון במושבה מחלק נפט 

אורי: מוכר נפט!

ישראל: מוכר נפט. אז אברהם יפה סיפר לי שישראל שרפמן מי שלא רפ"י הוא לא היה מוכר לו נפט. זה ישראל שרפמן, זה שהפרנסה שלו זה מהמכירה, זה לא משנה. אתה לא מהמכנה שלו הוא לא היה מוכר לך. 

אויר: הגדרת אותו מצוין. הוא היה בחור כשרוני? בחור עם ....

ישראל: ישראל שרפמן, תשתוק רגע, תקשיב, ישראל שרפמן באתי, אני למדתי בבר אילן והתיידדתי עם הפרופסור פליקס שהוא היה בוטניקאי והוא היה נוסע לסיורים בארץ עם הסטודנטים מראה הם פה צמחים שם צמחים, ואני נסעתי איתו, ובדרך אמרתי כל הזמן בוא אני אקח אותך ליבנאל, הוא אני יראה לך, זה לא היה בדרך אבל התחננתי וסיפרתי והאוטו מלא סטודנטים מן טנדר כזה. ואני מספר סיפורים איך שאני מיבנאל ואיך אני בבית גן ואך שנולדתי יעני אני מישהו מבית גן. ואנחנו באים לבית גן דבר ראשון מה יש בית גן, ישראל, אני בא לישראל מהתחנה שהייתה אז ואני אומר לו יש בנזין הוא אומר כן יש בנזין תיקח ניגשתי למשאבה ושאבתי טנק דלק ישבתי באוטו והתנעתי אותו וישראל עומד שמה ואני ככה עובר על ידו ואומר תראה אם הדלק הוא טוב אני ישלם לך אם לא אני לא משלם לך אז הוא פותח את הפה לך קיבינמט עם הכסף שלך אתה חושב שאני יהיה עשיר או יהיה עני אם אתה תיקח את .. לך קיבינמט לא רוצה לראות אותך, ובקול רם מול כולם איזה בושה הייתה לי, ירדתי מהאוטו ניגשתי אמרתי ישראל מה אתה, אה זה אתה , הוא אל ראה הוא היה קצר אוי.

אורי: הגדרה מדויקת, אתה כל כך מגדיר נכון.

ישראל: עשיתי לי כמובן מנהג קבוע לראות אותו, כשהייתי בא אליו, הוא היה יושב ומקריא לי את השירים שלו, היה יושב מקריא לי את השירים ויושב על השולחן והוא בצד שני ובינתיים קונים שמה דלק

אורי: לוקחים דלק, לא קונים דלק..

ישראל: לוקחים דלק, ונכנסים והוא זורק להם את הפנקס (מטרידים אותו אתה מבין) והוא היה רושם והולך וישראל אפילו לא ראה מה שהוא רשם, אמרתי לו ישראל מה זה, הוא אמר מה אתה חושב כמה הוא יכול לגנוב הואל לא יגנוב לא, אמרתי ככה אתה מנהל את העסקים? הוא אמר כן זה בסדר. הוא היה יושב ורואה. אני באתי פעם עם ידידה שלי היא הסתכלה פעם בצד ומארה לא הייתי מאמינה שזה ככה אם הייתי מספר לי לא הייתי מאמינה, יקית, אבל זה היה והיא מאז הייתה מעריצה של ישראל שרפמן עד יומו האחרון כל פעם שהייתה הזדמנות אמרה לי בוא קח אותי לישראל שרפמן ולא דיברה אתו אף פעם רק ישבה בצד ושמעה איך שהוא חושב בעסק שלו וכותב שירים ומקריא לי את השירים שלו והעסק שמה קנו, רמו לא רשמו מה זה חשוב. זה היה ישראל שרפמן. ישראל שרפמן.....

אורי: כתוב על המצבה שלו ישראל תם ובר לבב.

ישראל: נכון, זה היה תם ובר לבב, אבל תמיד כתוב על המצבה  דברי שבח שהם לא כל כך אבל מי שיודע זה בדיוק: "תם ובר לבב". היינו היה לנו כרם לנו ולכם והייתה מלונה בכרם ואנחנו שנינו היינו גרים במלונה והיינו שומרים על הענבים שלא יגנבו אותם..

אורי: בכמה היית גדול ממנו?[

ישראל: לא יודע אם בשנה, שנתיים משהו כזה. כן לא יותר, אבל הוא היה מסכן הוא היה קצר רואים מאוד כל ימיו הוא סבל מזה...

אורי: ורגל?

ישראל: רגל זה אח"כ בהתחלה לא היה, כשהוא היה ילד הוא היה קצר רואים. ואז אם היה היום היו מרפאים אותו וזה אז מה היו רופאים. 

אורי:  הוא היה הרבה אצל רופאים בירושלים בביירות בנושא הזה

ישראל: אמרו לו בוודאי אם היית בא בזמני....

אורי: לא, טיפלו בו והצילו אותו הוא ככה בכלל עומד להתעוור..

ישראל: אבל לפני הרבה שנים, אני אומר לך שאנחנו יצאנו ככה זה מזל...

אורי: גם אצל דוקטור ? בירושלים מספר פעמים..

ישראל: כן אבל לא בזמני, לא בזמני יותר מאוחר., אף פעם לא היה בזמני.....

אורי: אז מה במקשה היית יושבים, בכרם?

ישראל: בכרם היינו יושבים במלונה והוא לאבא שלו היה ג'יפ אז לקחנו את הג'יפ שלנו, יום אחד אנחנו שומעים שועלים,

אורי: תנים, לא שועלים.

ישראל: תנים, מייללים ואוכלים את הענבים, אז באנו שנינו עם הג'יפ והתחלנו לזרוק אבנים כדי להבריח את התנים. אנחנו זורקים אבנים כדי להבריח את התנים, והם מייללים, אנחנו זורקים והם מייללים, לא די, פתאום התנים התחילו לזרוק אבנים עלינו ואני קיבלתי גוש פה וישראל קיבל גם דן גוש, ואז לקחתי את הג'יפ ונתתי ואז מי יצא יוסי יגורוב ונתתי ירייה ואז יצא יגורוב, אחי אתה הורג אותנו אנחנו צוחקים איתך ואתה יורה עלינו כדורים. ה היה יוסקה יגורוב.

אורי: היה לו שכל לישראל, חוץ מזה שהיה הגן, ישר גם חכם, שכל נבון?

ישראל: הוא למד בכיתה אחת עם רינה אחותי, אז אינני יודע איך למדה רינה ואינני יודע איך למד ישראל. ישראל היה תלמיד טוב או לא אני לא יודע לא למדתי איתם אני לא יודע. אני  עם ישראל שיחקתי כל הזמן הוא היה חבר. אבל לימודים מי נתן את דעתו על לימודים.

אורי: לא אני מתכוון כאיש, כאיש ככה בגיל מבוגר, איש חכם, נבון, עם שכל כמו שאומרים?

ישראל: השאלה היא מה זה עם שכל, חולמני, מוכן להקריב את נפשו לכיבוד אידיאה, פיו ומוחו שווים, זה חכם, הוא היה חכם מאוד, אבל אם מי שחכם זה מי שיודע טריקים, קונצים אז הוא לא היה חכם. הוא היה אני חושב המוצר הטבעי והממשיך של יצחק שרפמן ברוחו של יצחק שרפמן, ישראל שרפמן לא היה מוציא שקר מפיו עד כמה שידוע לי. אולי זה כמובן הגזמה, אבל לא זוכר את ישראל שרפמן מוציא שקר מפיו. ישראל שרפמן הצטרף לרפ"י, משום שרפ"י הזכירה לו רעיונות של העלייה השנייה ומשום שרפ"י דגלה בהגשמה ומשום שרפ"י אמרה שלשונה וליבה שווים ושנוכח שזה לא כך הוא עזב אותם זנח אותם. ישראל שרפמן 

ישראל שרפמן זה המוצר הקלאסי של רוח העלייה השניה, אני חושב שזה בדיוק ההגדרה שלו..

 אורי: מה אתה יכול לספר על מנחם שרפמן?

ישראל: מנחם היה בן כלב, מנחם שרפמן, קודם כל מנחם שרפמן, היה הורג חתולים האכזריות של מנחם שרפמן מהמפורסמות, היה תולה חתולים על החלון, זה היה משהו זוועתי.אח"כ אני נורא התפלאתי שמנחם שרפמן נעשה שם דבר בישראל מפני שהוא זכור לי כחריג, גם הנישואין שלו היו עטופים מסתורים כאילו, וגם זה שהוא היה הורג חתולים, אינני יודע מדוע זה מחרט כל כך בגורלי שהוא היה הורג חתולים.

אורי: הוא דרך אגב היה מוצלח מאוד אח"כ.

ישראל: יכול להיות, אני שומע שגם עכשיו הוא מוצלח מאוד. זאת לא אומרת שום דבר 

אורי: אבל הוא לא היה דומה לישראל שרפמן?!

ישראל: לא, מה פתאום אני חושב שמנחם שרפמן זה לישנסקי וישראל שרפמן  זה יצחק שרפמן 

אורי: מה הלישנסקים לא היו סימפתים?

ישראל: כן סימפתים, אבל לא אנשי רוח, לא אנשי חלום, לא הוזים ולא חולמים לא, לא בלב ונפש, אולי כן אבל לא בלב ונפש. ישראל היה בלבל ונפש הוא אמר והוא חשב את זה. הלא אומרים שריבונו של עולם נתן את התורה לכל העולם, היחידים שלקחו את הדברים ברצינות היה עם ישראל, אותו דבר עם ישראל שרפמן, יש הרבה אנשים אבל אחד שלקח את העקרונות וההגינות כערך ולקח את זה ללב והגשים את זה, זה היה ישראל שרפמן. 

אורי: אז אני מבין שעל אורי שרפמן מסוכן לשאול? 

ישראל: מי הוא היה בכלל, אתה מכיר אותו?!

אורי: אבל בגיל מאוחר אתה מכיר אותו..

ישראל: מה בגיל מאוחר, אני כשאני הכרתי את אורי שרפמן ממש פקחת את עיניי וראיתי אה הגדי נעשה טייש, אני זוכר אותו בתור גדי שום דבר היה... שרה הייתה רצה אחרי אורי, היה בן הזקונים שלה והיה חבוב בניה, אורי, אבל בעיניי שום דבר כשהייתי שואל את ישראל על הזה אז בעיקר מנחם ואורי אה, אח"כ אמרו לי שאורי נעשה נהג באגד, ככה לא מי יודע מה. לימים כשם שאני הייתי אז ? פתאום נעשיתי זקן העדה, ככה אורי שהיה זה פתאום נעשה המרכז של השרפמנים, ? ? ? ? אבן פינה אז על אורי אל תשאל אותי אני לא יודע ישראל סיפר לי שהילדים שלו מבוססים והוא רנה בית ועשה פה ועשה שם ישראל דווקא היה מספר לי הרבה על אורי.

אורי: אבל ישבת אתו?

ישראל: עם אורי? כן ישבתי אתו. אתה רוצה שאני יספר לך עכשיו כל מה שאני חושב  אם לא הייתי חושב מה שאני חושב לא הייתי יושב אתו עכשיו. עד עכשיו שאלת שאלות מחוכמות ופתאום אתה שואל שטויות, כשאני בא לבית גן לאן אני הולך?

אורי: לאורי!

ישראל: לאורי, מדוע? אתה תענה על השאלה הזאת.

אורי: אז על בילה אישתו של אורי? על כמה שככה הספקת לראות אותה.

ישראל: תשמע בלהה, אכזבה אותי, כי התחתנה עם אורי.(צוחק)

ישראל: לא, בביקור האחרון באמת הרגשתי לא נעים, אני צועק לפעמים ככה בצחוק ואתה אמרת על אישתי לא צועקים ונדמה ליעליה שהיא גם ככה שהיא נכנסה כאילו...

אורי: לא, לא הכל בחוש הומור.

ישראל: אה, אני שמח.

אורי: בלהה היא המוצלחה של המשפחה, אם ישראל אמר שיש לאורי ילדים טובים, זה בזכות בלהה, 

ישראל: בחייך

אורי: ואלה.

ישראל: מפני שאני חשבתי ...

אורי: אימא לדוגמא סבתא לדוגמא מחנכת ואליי לכלכה אחריך במטבח..

ישראל: מה זה שרה שרפמן אתה רוצה לומר?

אורי: עוד יותר..

ישראל: אין עוד יותר, אין דומה בחייך זה אולי מזכיר,

אורי: כל אחד והמזל שלו

ישראל: לא אל תגיד, אל תגיד, שרה שרפמן עם יצחק שרפמן אכלה, תסלח לי רק אה, זה , והלכה אחריו, לחיפה אחריו ולזה ולא מילה ולא זה, לא שאנחנו שמענו, אני יודע מה היה בחדרי חדרים אני לא יודע, אבל לא שאנחנו שמענו הרי במושבה הכל שמעו וידעו.

אורי: מה אתה יכול לספר על משפחת גרינברג? על הבנים? על השכנים שלך?

ישראל: לא יודע! 

אורי: ציפורה?

ישראל: לא יודע!

אורי: על משה?

ישראל: לא יודע!

אורי: חרלפ? הם, הם היו בגילך הבן הגדול היה בגילך!

ישראל: שמע בוא דבר אתה על אנשים שאני לא יכו....

אורי: חיימקה לבקוב.

ישראל: שוב, חיימקה לבקוב הייתי רוצה הרבה לדבר למה הוא מהחברה שלנו.

אורי: כן

ישראל: אבל, חיימקה לבקוב היה, הוא לא היה שום דבר מי הוא היה חיימקה לבקוב. 

עם נמשים על הפנים. ואח"כ ששמעתי שחיימקה לבקוב אמר, עניינים אמרתי בסדר חיימקה. אבל לא כשאני הייתי הוא לא היה....

אורי: אז מי היה הדמויות ביבנאל אז, בית גן- יבנאל?

ישראל" אה, הו, היה קודם כל וראשית כל היה בניה אבנר, 

אורי: דרך אגב עכשיו הוא במוסד זקנים, הצילו אותו לפני מותו בשדה, דווידקה, הציל אותו והכניס אותו למרכז זקנים. נס גדול היה, ככה היה מת באחד הצריפים. הכניסו אותו לאיזה מושב זקנים והוא יש לו גג ולחם.

ישראל: איפה ברחובות?

אורי: לא החיפה, הוא היה שומר, הוא הגיע למצב שהוא לא יכול היה לקום ולהסתובב. לא היה מי שיטפל בו, זרוק בצריף בפאתי הפרדס, ודווידקה הציל אותו ברגע האחרון.

ישראל: בניה היה דמות (אני מדבר על בית גן) בניה היה דמות, והדמות השניה הייתה בועז, בועז.
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